
Stabilizarea
Vedem, că se tratează serios, cu 

stăruință și cu intervenția unor 
factori de cea mai mare autoritate 
contractarea unui împrumut ex
tern al României în vederea stabi
lizării.

Lăsăm cu totul la o prate fap
tul de altfel obișnuit, că odată cu 
împrumutul se mai puri la cale și 
alte aranjamente ea: revaloriza
rea rentei române aflătoare în 
Străinătate,; iar deosebit de a- 
ceasta se mai pregătește și un îm
prumut reglementar pentru acope
rirea unor comenzi în franța. îm
prumuturile externe sunt de obicei 
însoțite de asemenea combinații.

Ne oprim la faptul că stabiliza
rea pare sigură într’un viitor a- 
propiat.

Preocuparea tuturor în fața a- 
cestei perspective este: ce reper- 
cuziuni va avea stablizarea asupra 
vieții noastre economice? Ce n’ar 
da s-pecida sub toate formele, ea să 
poată avea un răspuns precíz la 
această întrebare!

Dar orice răspuns anticipat ris
că să fie deszis de consecințele 
cari vor urma de fapt stabili
zării.

In mod logic: după eliminarea 
riscului fluctuațiilor-valutare s’ar 
putea aștepta o rehabilitare a ba
nului, deci o eftinire a prețurilor 
în comerț și o scădere a dobânzi
lor; iar pe măsură ce stabilizarea 
va intra în convingerea și în obiș
nuința publică, ar trebui să în
ceapă deschiderea creditelor de 
.ungă durată.

Realizarea acestor perspective ar 
însemna o însănătoșire de mult 
așteptată a relațiilor noastre eco
nomice.

Guvernul, Banca Națională și 
peste tot toate băncile și în primul 
rând cele mai importante vor tre
bui să dea toată atențiunea prime
lor manifestațiuni economice du
pă stabilizare și să reprime orice 
încercări, aventuroase. Se pot pre
vedea și mișcări de salarii . cari 
vor complica înfăptuirea stabili
zării interne a monedei, care ne 
interesează mai mult.

Stabilizarea în relațiile externe 
credem că va fi bine studiată și 
nu vor lipsi mijloacele pentru a 
o paranta de fapt. La o frămân
tare mai agitată ne putem aștepta 
în jurul relațiunilor interne din
tre monedă, marfă și salarii. In 
orice caz această frământare va 
fi trecătoare și o vom suporta mai 
ușor decât marile fluctuații din 
rău în mai rău _  prin cari am 
trecut dinainte de războiu și până 
în prezent.

Hus^onkílencmíllíó lej víssHes^á- 
mitolási hitelt kaptak aradi 

kisebbségi pénzintézetek ‘
A Banca Naționala aradi fiókjánál értekezletet tartottak az összes aradi 

pénzintézetek képviselőinek bevonásával. Az értekezleten ZANKOW, a Banca 
Naționala aradi fiókjának igazgatója közölte, hogy a bukaresti központ a be
tétek maximális kamatlábát 12 százalékban, a kihelyezések maximális kamat
tételét pedig 18 százalékban állapította meg. A 20 millió lejnél kevesebb tő
kével rendelkező pénzintézetek részére a többi bankoktól nyújtott visszleszá- 
mitolási hiteleknél a kamatláb 14 százalék. t

A Banca Naționala a kamatláb leszállításával szenvedett veszteségeket 
azzal akarja helyrehozni, hogy a kisebbségi pénzintézetek részére nyújtott 
visszleszámitolási hitel összegét, felemelte. A Banca Naționala bukaresti köz
pontja az aradi' kisebbségi bankok részére a visszleszámitolási hitel összegét 
29 millió lejben állapította meg a következőkép osztotta fel:

Aradi Polgári Takarékpénztár 10 millió,
Aradi Általános Takarékpénztár 8 millió,
Erdélyi Hitelbank Rt. 6 millió,
Aradmegyei Takarékpénztár 3 millió,
Arad-Csanádi Gazdasági Takarékpénztár 2 millió.

Külföldi tőkecsoport él dekíődik a nagy
bányai állami aranybányák iránt

Angol mérnökök tanulmányozzák a nagybányai 
bányaüzemeket

A napokban két külföldi mérnök tartózkodott Nagybányán, akik az ál
lami aranybányák üzemeit látogatták meg és tanulmányozták. A külföldi 
mérnökök látogatásával kapcsolatosan az a hir terjedt el, hogy angol tőke
csoport akarja áttvenni a nagybányai bányákat.

A két mérnök, A. FISCHBACHER és W.S. HOLLOWAY, a bukaresti 
bányászati vezérigazgatóság engedélyével érkezett Nagybányára az üzemek 
és a bányák megszemlélésére. Nem lehetetlen, hogy a (külföldi mérnökök lá
togatása a nagybányai állami bányák kommerciálásával van összefüggésben.

A két külföldi mérnök megtekintette az összes bányákat, zuzókat és a 
ferneszelyi kohót, majd Felsőbányára utazott át és megszemlélte az ottani 
üzemeket is. A mérnökök öt napig tartózkodtak Nagybányán és visszautaz
tak Bukarestbe, ahol bizalmi jellegű tárgyalásokat folytattak a bányászati 
vezérigazgatósággal.****^*^**^^®^“***^^^^^®^^**^***^*********** 
„Romaíitsl“ - M uj román valuta

Hét lej lesz az uj pénzegység értéke
A pénzügyi kormány jelentése szerint a lej stabilizására irányuló tö

rekvés sikeresen halad előre. A Banca Naționala erélyesen és következetesen 
tette meg azokat az intézkedéseket, amelyek á lej stabilizása érdekében szük
ségesek és igy kedvező bázis teremtődött a nagy'külföldi kölcsön felvételére, 
amely a Jej árfolyamát véglegesen állandósíthatja.

A lej stabilizálásával kapcsolatosan felmerült az a terv, hogy a lej he
lyet uj pénzegységet vezessenek be Romániába. Pénzügyi és közgazdasági 
szakértők véleménye szerint a stabilizált lej nem maradhat meg a tervezett 
3 svájci centjmes, vagy ennél valamivel magasabb árfolyamon. A lej a leg
alacsonyabb valuta Európában és ezért elengedhetetlenül szükséges a romá
niai pénzegység magasabb, ár folyamra való emelése.

A stabilizálás megtörténte után az értékegység árának jelentős feleme
lésére kerül a sor. A tervek szerint az értékemelést nem devalvációval hajt
ják végre, hanem a lej helyett uj pénzegységet vezetnek be,'amelynek a ne- 
ve „ROMÁNUL" lesz. Jelenleg tanulmányozzák azt, hogy az uj pénzegység 
értékét milyen kulcs szerint állapítsák ímeg a lejjel szemben. Szakértők á 
legmegfelelőbbnek tartják)az uj pénzegység alapértékének a francia frank 
és az olasz lira középarányosát és igy hét lej lenne a Romanul értéke. Nem 
látszik kizártnak az sem, hogy a latin érmeuniót újólag megszervezik és az 
unióhoz tartozó államok egységesen határoznak a valuták stabilizálásának 
módozatairól és a bevezetendő uj közös pénzegység árfolyamáról.

Ancheta neregulilor 
dela vama „Manta“ 

din Arad
Nc-am ocupat de neregulile consta

tate la (biroul de vămuire al poștei 
din Arad dat in antrepriză unui 
domn Manta.

In ziua de 3 Mai a sosit La zárad 
d. inspector al vămilor Christea, de
legat pentru anchetarea cazului. Mi
nisterul delegase și pe d. director ge
neral al poștelor Bogdan care însă a 
telcgrafiat Camerei de Comerț din 
zárad, că nu poate veni fiind împede- 
cat de boală. In lipsa directorului ge
neral d. inspector Christea

a ținut să dea anchetei numai un 
caracter informativ.

zâu fost examinate diferite reclama- 
țiuni înaintate contra biroului de vă
muire al dlui Manta, în primul rând 
rec'lamația firmei Németh, Szenes și 
Schwartz, căreia îi sosise încă în 5 
Septemvrie anul trecut marfă de vă- 
muit și a și plătit încă în aceeași zi 
taxa vamală de 28.000 lei;

dar marfa n’a primit-o decât în 
Ianuarie crt. și aceasta numai du- 
păce firma a amenințat că va 

reclama la Parchet.
O altă reclamație există din partea 
firmei Huppert și Gonda.

Delegații negustorilor: dnii Domân, 
Brutus Păcurarul și Sigismund Szől- 
lőssy au căzut de acord, că

n’ar fi nevoe de a înființa un alt 
birou de vămuire;

ei biroul existent să fie astfel organi
zat, ca abuzurile să nu se mai repete, 
în care caz negustorii n’ar mai avea 
motive de nemulțumire.

D. inspector Christea a acceptat a- 
ceastă modalitate și a pus în vedere 
negustorilor, că

va face propuneri ca negustorii 
să-și poată ridica mărfurile dela 
vamă prin împuterniciți provă- 

zuți cu procuri legalizate.
Totodată negustorii au fost invitați 
să-și ridice eoletele, cari stau la bi
roul de vămuire, punându-li-se în ve
dere, că

în caz de neridicare, vama ar fi 
nevoită să vândă în licitaițe co- 

letele neridicate.
După întoarcerea la București a 

dlui inspector Christea se va decide, 
dacă biroul Manta va fi din nou au
torizat să funcționeze, sau se va a- 
corda drept de vămuire unui nou con
cesionar.

l
Felszámol az aradi városi anyaga 

raktár. Arad város tanácsa azzal a 
tervvel foglalkozik, hogy a város tu
lajdonát képező anyagraktárt felosz
latja. Az anyagraktár a gazdasági vi
szonyok következtében nem tudott 
rentábilis működést kifejteni és ez a 
körülmény érlelte meg a város vezető
ségében a raktár feloszlatásának ter
vét.

Exemplarul 20 lei- Egyes szám ára 20 lei.
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A kolossván kereskedelmi és iparkamara 
területén tévesen alkalmasak a vendég
lőkre és a szállodákra a vasárnapi zárási 

rendeletét
Akciót indítottak a miniszteri rendelet helyes alkal

mazása érdekében

A Banca Naționala kamatleszállítás! 
akciója összeroppanással fenyegeti az 

erdélyi és bánsági pénzpiacot
Pánikot idézhet elő a kamatleszállítás a betétekre utalt 
pénzintézeteknél — A felemelt visszíeszámitoíási hitel 

sem biztosíthatja a kisebbségi pénzintézetek 
tőkeerősségét

A munkaügyi minisztérium az 1925. 
évi november 28.-án rendeletét adott 
ki. amelynek értelmében a korcsmák 
a községekben a vasárnapi munkaszü
neti napokon zárva tartandók. A ko- 
loz>vári kereskedelmi é< iparkamara 
vezetőségének legnagyobb meglepeté
sére a munkaügyi minisztérium ren
deletét legutóbb alkalmazták a ko
lozsvári kamara területéhez tartozó 
Huedin, Jibou, Cehul-Silvaniei, Rod- 
na, Prundul Bărgăului, Beclean és 
Lâpușul Unguresc községekben is.
' A miniszteri- rendelet értelmében

a korcsmák tartandók zárva va
sár- és ünnepnapokon, 

kifejezetten csak a korcsmák és igy 
a felsorolt községekben levő vendé
glőknek és szállodáknak a korcsmák 
közé való sorozása nyilvánvalóan té
ves. Ezcklien a községekben rendes 
vendéglők vannak, nagyszámú abo- 
nánsokkal, akiket a tulajdonosok nem 
tudnak vasár- és ünnepnapokon ki
szolgálni, ha kényszerítik őket, hogy 
helyiségeiket bezárják. A községi 
korcsmáknak vasár- és ünnepnapokon 
való bezárásával az alkoholfogyasz
tást kívánja a kormány csökkenteni. 
Ez a szempont közgazdasági és egész
ségügyi indokkal támasztható alá, in
dokolatlan azonban, hogy

olyan vendéglőket is kényszeríte
nek a vasár- és ünnepnapokon 
való bezárásra, amelynek elsősor
ban élelmet szolgálnak ki és csak 
másodsorban árusítanak szeszes 

italokat.

A miniszteri rendelet kifejezetten a 
korcsmákra vonatkozik, említést sem 
tesz a vendéglőkről és szállodákról és 
sem a törvényben, sem annak végre
hajtási utasításában nincs rendelke
zés, amelynek célja a községi vendé
glők és szállodáknak akár hétközna
pokon, akár ünnepnapokon való
zarvatartása volna. A miniszteri ren-

Ötmillió lejre emeli fel alaptőkéjét a 
Kishitelbank és Takarékpénztár Rt.

Az uj igazgatóság és felügyelőbizottság — Leszállították a 
kölcsönök kamatlábát

A kolozsvári Kishitelbank és Taka
rékpénztár Rt. (Banca de Credit Mă
runt și Economie S. A.) április 29-én 
tartotta meg második évi rendes köz
gyűlését Schwartz Jakab elnökleté
vel. A közgyűlésen 136 részvényes je
lent meg 957 részvény képviseletében. 
Az igazgatósági jelentést, amelyet 
Lichtmann Aladár igazgató terjesz
tett elő, a közgyűlés egyhangúlag el
fogadta és hozzájárult ahhoz, hogy a 
31 ezer 763 lej tiszta nyereségből 27 
ezer 740 lej a kétes követelések tar
talékalapja növelésére fordittassék. 
a fenmaradó 4328 lej pedig uj szám
lára vitessék át.

A közgyűlés egyhangúlag elfogad
ta az igazgatóságnak az alaptőke fel; 
emelésére vonatkozó indítványát és 
úgy határozott, hogy

22 ezer 500 darab, egyenként 200 
lej névértékű részvény kibocsá
tásával a pénzintézet alaptőké

jét 5 millió lejre emeli fel.
A folyósítandó kölcsönök 'maximu
mát a közgyűlés 25 ezer lejben álla
pította meg és utasította az igazgató
ságot, hogy a kisebb kölcsönök ka
matlábát 10-12-14 százalékra szállít
sa le. 

deletnek ilyen értelmében való végre
hajtása téves és csak arra szolgál ala
pul, hogy a kihágási eljárások szá
mát emelje, miután a vendéglősök 
rendes vendégeiket kötelesek kiszol
gálni, a szállodák pedig lakást adni 
az utazó közönségnek és ezért vasár
nap és nyitniok kell.

A kolozsvári kereskedelmi és ipar
kamara vezetősége elvileg a jelenle" 
érvényben levő törvény változatlan 
fentartása mellett van, de komolyan 
számot vet a tényleges .helyzettel :s 
és ezért elhatározta, akciót indít, hogy 
a miniszteri rendelet téves alkalmazása 
hatálytalanittassék, illetve a felsorolt 
községekben, — amelyekben közhiva
talok, járásbíróság, főszolgabírói hi
vatal működnek, — oldassák fel.

A kolozsvári kamara igazgatóta
nácsa legutóbb megtartott ülésén uta
sította az ügyvezető igazgat ó.-ágor, 
hogy a rendelet helyes alkalmazása 
érdekében keresse meg a munkaügyi 
minisztériumot- és kérje, hogy a mi
nisztérium bízza meg a munkaügyi 
felügyelőséget, hogy

a kamara és az illletékcs községi 
elöljáróság tagjaiból alakítsanak 
speciális bizottságot a fölsorolt 
községekben levő vendéglők és 

szállodák felül rizsgálására 
és a bizottság nyerjen felhatalmazást 
a nyitvatartásra az engedélyt meg
adni azoknak a vendéglőknek és szál
lodáknak, amelyek megfelelnek a tör
vény követelményeinek és amelyek 
betöltik azt a rendeltetésüket, hogy 
kiszolgálják az utazó közönséget éle
lemmel és szállással.

Az akció támogatására a L kolozs- ! 
vári kamara vezetősége felkérte a ro
mániai kereskedelmi és iparkamarák 
szövetségét is és igy remény van arra, 
hogy az említett községekben a mi
niszteri rendelet téves alakalmazása 
rövidesen megszűnik.

A sorsolás szerint megüresedett öt 
igazgatósági tagsági helyre dr. Fis- 
chcr Tivadar, Janovitz Géza, dr. 
Leitner Fiilöp, dr. Marton Ernő, dr. 
Kertész Jenő és Mólnál' Jakab helyé
be,— akiknek mandátumuk lejárt,— 
a közgyűlés dr. Jakobi Emil szená
tort, dr. Brunner Józsefet, dr. Kei 
tész Jenőt, dr. Fischer Tivadart, dr. 
Marton Ernőt és Rózsa Mórt válasz
totta meg. A íelügyelőbizottság tag
jaivá a következők választattak meg: 
dr. Spitzer József, dr. Kertész Már
ton, Rimóczi Jakab, póttagokul íre
dig Hermann Samu, Mandelbaum 
Izidor, Bartha Ferenc és Lazarovits 
Miksa.

A Karpathia Bank és Kereske
delmi Rt. közgyűlése. A kolozsvári 
Karpathia Bank és Kereskedelmi Rt. 
május 17-én tartja meg az eredetileg 
április 5-re kitűzött közgyűlését, 
amelynek megtartását technikai okok 
tették lehetetlenné. A közgyűlésen az 
igazgató megteszi az 1927. üzleti év
ről szóló jelentését, bemutatja az 1927 
évi mérleget és kiegészítik az igazga
tóságot és a felügyelőbizottságot.

A Banca Naționala bukaresti igaz
gatósága tervszerűen valósítja meg a 
kamatlábak leszállítására megindított 
akcióját, illetve érvényt szerez .a ka
matok redukálására kiadott rendele
tének. A rendelet értelmében, — mint 
annak idején részletesen megírtuk,

a folyó évi október elsejével & 
betéti kamat maximuma 12 szá
zalék, a kihelyezési kamat 
maximuma pedig 18 százalék 

lesz Romániában.

A Banca Naționala kamatrendelete 
már érezteti hatását a romániai pénz
piacon és különösen súlyos feladat 
elé állítja Erdély és a Bánság kisebb
ségi pénzintézeteit. Valószínűnek lát
szik, hogy

a kamatlábak rapid leszállítása 
a betéti tőkék nagy tömegének 
kivonulását fogja eredményezni.

A betéti tőkék kivonása különösen az 
erdélyi és bánsági kisebbségi pénzin
tézeteket fogja közelről érinteni, 
mert általánosan tudott, hogy

a kisebbségi pénzintézetek üzleti 
bázisa főleg a bankbetét.

A kisebbségi pénzintézetek egyetlen 
erőforrása a takarékbetétként elhe
lyezett tőkék. Az erdélyi kisebbségi 
pénzintézetek ma összesen körülbelül 
400—500 millió lej kihelyezést for
gatnak, amely összegnek kihelyezé
sére a betéti tőkék nyújtják a lehetó'- 
séget.

Felszámol a Pankotai Népbank Rt.
Százszázalékos kielégítést kapnak az összes 

hitelezők
Lapunk egyik legutóbbi számában 

részletes kritikát irtunk a Pankotai 
Népbank Rt. 1927. évi mérlegéről. 
Megírtuk, hogy a pénzintézet váltó- 
tárca-állományából 1 millió 300 ezer 
lejt irt le, 938 ezer 206 ' lej folyó
számla-kihelyezését teljesen leírta, az 
értékpapirállományt 248 ezer lejjel 
értékelte le, összesen ' tehát 2 millió 
486 ezer 206 lejt hozott leírásba.

Az igazgatósági jelentés szerint a 
nagyarányú leírásokat „a tényleges

A Lugosi Népbank beolvad a 
Banca Agricolăba

Ötmillió lej lesi a fuzionált pénzintézetek alaptőkéje — 
Május 2ö-ra összehívták a Lugosi Népbank közgyűlését

A bankfúziók és tőkekoncentrációk 
során Lúgoson is fúzióra készül két 
pénzintézet. A lugosi Banca Agricolă, 
amelynek elnöke dr. Cornean Cornel 
szenátor, volt prefektus, megvásárolja, 
illetve átveszi a Lugogi Népbank Rt. 
részvénymajoritását. A pénzintézet 
részvényeit dr. Cornean szenátor, dr. 
Ciupe György prefektus, dr. Dami- 
nescu Octavian, Buba Sándor földbir
tokos, dr. Meda Valér, Sovița Victor, 
Diucu loan, Sas loaehim és Haliegan 
Izsák jegyzik le, illetve veszik át.

A részvények átvételével tényle
gesen uj pénzintézet alakul, 
amelynek alaptőkéje 5 millió lei 
lesz, amely összeg 10 ezer darab 
500 lei névértékű rézvényre oszlik.

A Banca Naționala kamatleszállí- 
tási rendeleté már is nagy nyugta
lanságot idézett elő a betétesek kö
rében és amennyiben a betéti kamat
lábat október elsejével általánosan 12 
százalékra szállítják le, valószínűnek 
látszik, hogy az idegesség fokozódni 
fog.

Félő, hogy pánik támad, ha a 
betéttulajdonósok a kamatleszál- 
litási rendelet ellen való tiltako

zásként kivonják tőkéjüket a pénz 
intézetektől.

A Banca Naționala kamatleszállitási 
terve a piac megrázkódtatása nélkül 
csak úgy lesz keresztülvihető, ha a 
Banca Naționala a kivonulással fe
nyegető betéti tőkék helyett

megfelelő tartaléktőkéket bocsát 
az erdélyi és bánsági kisebbségi 
■ pénzintézetek rendelkezésére.

A legújabban' nyújtott és felemelt 
visszíeszámitoíási hitel korán sem ele
gendő a betéti tőkék pótlására, mert

a felemelt reeszkompt alig ha
ladja meg az összes pénzintéze
tek kihelyezési állományának két 

százalékát.

A Banca Naționala kamatleszálli- 
tási akciójának ilyen körülmények 
között az lehet az eredménye, hogy 
általános tőkeszegénység áll be, mely 
súlyosan megrázkódtatja az erdélyi 
és bánsági pénzpiacot.

vagyonállapot feltüntetésére irányuló 
igyekezet tette szükségessé.”

Aradi szerkesztőségünk most arról 
értesít, hogy a. Pankotai Népbank Rt. 
az intézetet ért jelentős veszteségekre 
való tekintettel felszámol. A felszá
molást elhatározó közgyűlés meggyő
ződött arról, hogy az összes hitelezői 
100 százalékos kielégítést fognak kap
ni és igy veszteség a hitelezőket nem 
éri. A felszámolással Pankota egyik 
legrégibb pénzintézete szűnik meg.

A részvények kibocsátási árfolyamat 
*525 leiben állapították meg. A Banca 
Agricolă alapítói elhatározták, hogy 
a Lugosi Népbank részvényeinek 9- 
százalékát veszik meg.

A Lugosi Népbanknál érdekelt te- 
mesvári pénzintézetek hajlandók a 
tranzakcióhoz hozzájárulásukat adni, 
de természetesen megfelelő garanciá
kat kérnek.

Ha a megállapodás létrejön, a Ban
ca Agricolă magába olvasztja a Lu' 
gosi Népbankot és működését enn^ 
az intézetnek a székházában kezdi mG 
A Lugosi Népbank Rt. közgyülfet" 
amely a tranzakciót ratifikálná, má
jus 28-ra hívták össze.
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A Temesi Agrár Takarékpénz
tár beolvad a Romcomitba

Bállá Hágó igazgatói minőségben visszatér a budapesti 
Magyar-Olasz Bankhoz — Radaíi Adolf lesz a Rom- 
comit temesvári fiókjának igazgatója — A részvényesek 

5 darab Temesi Agrár részvényért egy Romcomit 
részvényt kapnak

A romániai és közgazdasági és 
pénzügyi köröket élénken foglalkoz
tatja az a tranzakció, amelynek ered
ményeként a Temesvári Agrár Taka
rékpénztár Részvénytársaság beolvad 
a milánói Banca Comerciala Italiana 
S. A. alapítását képező buka
resti Banca Comercială Italiană și 
Română S. A. R. „Romcomit" néven 
ismert pénzintézetbe. Nagyfontosságn 
ez a banktranzakció elsősorban azért, 
mivel mind a három érdekelt pénz
intézetnek vezető szerepe van a maga 
működési területén, másodsorban pe
dig azért, mivel az üzemi racionalizá
lásra iskolapéldát nyújt a pénzinté
zetek részére.

Az anyaintézet
A pénzgazdálkodás szülőföldjének, 

Olaszországnak egyik legrégibb pénz
intézete a milánói Banca Comerciale 
Italiana S. A. Alaptőkéje 700 millió, 
tartaléktőkéje 520 millió lira, tehát 

saját tökéi meghaladják a 10 mil
liárd lejt,

mig a kezelésére bizott takarékbeté
tek 994 millió, elfogadványok és fo
lyószámlái hitelezők 8 milliárd 230 
millió lirát reprezentálnak, vagyis

az idegen tőkék összegei meghalad- 
■ ják a 74 milliárd lejt.

Az elmúlt üzlet év mérlege szerint az 
intézet több mint 8 milliárd lírával, 
közel

65 milliárd lejjel alimentáUa az 
olasz közgazdaságot,

ezenkívül saját érdekeltségeinek 500 
millió lirát bocsátott rendelkezésére. A 
romániai akut pénzhiány mellett nem 
érdektelen megemlíteni, hogy az inté
zet pénztári állománya az 1927. üzlet
év lezárásakor 602 millió lira volt, 
olyan összeg, melynek közel 5 mil
liárdos lejértéke minden banktörvény 
és kormányrendelet nélkül ' nyugvó
ponthoz segitené a vajúdó erdélyi 
közgazdasági életet.

A pénzintézet speciálisan olasz ban
kári jellegének kihangsulyozása érez
hető a külső struktúra analizálásánál. 
Elsőrangú összeköttetést teremtett a 
Field, Glore & C. és a Bonbright Jé 
C. newyorki bankházakkal, résztvett 
az Italian Super Power Corporation 
30 millió dolláros emissziójának el
helyezésében, az amerikai, angol, 
belga és osztrák pénzintézetekkel 
együtt közreműködött a Banca Comer
ciale din Varosavia varsói előkelő 
bank reorganizálásánál. A New-York, 
London, Paris, Budapest, Bukarest, 
Szófia, Konstantinápoly, Szmyrna, 
Marokkó székhelyekkel bíró affiliá- 
ciók, fiókok és kirendeltségek a vi
lággazdálkodásba való bekapcsolódást 
jelentik.

Saját hazájában különösen a villa
mossági vállalatok finanszírozását kul- 
tiválja, emellett azonban aviatikái, ve
gyészeti, textilvállalatok alaptőkeeme- 
léeiben, reorgánizálásában, részvény- 
plaszirozásaiben is élénk részt vesz. 
Ha még megemlítjük, hogy az inté
zet közel

16 milliárd líra mérlegforgalom 
mellett az elmúlt esztendőben 115 
millió Ura tiszta nyereséget ért 

el,
»gy számszerűleg igazoltnak látjuk 
annak a fontos pozíciót, melyet ez 
az intézet Európa határain túlra is 
kiterjedően betölt.

Az affiliált intézet
Hét esztendővel ezelőtt a milánói 

anyaintézet figyelme Románia felé 

fordult. Az olasz bankári szem és 
agy azonnal észrevette, hogy

Románia a Kelet gazdasági jövő
jének letéteményese.

Az oiszág határok kiterjedésével szük
ségszerűen velejáró gazdasági reorga
nizáció bankári teendőiből részt kért 
magának Olaszország. Jól tudta a 
Földközi tenger nagyhatalmának kor
mánya, hogy a gazdasági együttműkö
dés feltétlen biztosítéka a két állam 
barátságos, esetleg parallel külpoliti
kájának. Ez az elgondolás teremtette 
meg az 1921. évben a Banca Comer
cială Italiană și Română S. A. R. 
pénzintézetet Bukarest székhellyel, 50 
millió lej alaptőkével. Az intézet köz
vetlenül a megalakulás után rohamos 
fejlődésnek indult, aminek legfőbb 
magyarázata az a tény, hogy

a milánói anyaintézet 1 milliárd 
lejt bocsátott kihelyezési célokra 

a Romcomit rendelkezésére,

■amely összeget később 1 milliárd 600 
millió lejre emelte.

Rendkívüli mozgékonyság, gyors 
elhatározás, energikus kivitel jelle
mezték az intézetet, melynek műkö
dési területe napról- napra növekedett. 
Kezdettől fogva élénk részt vett a cu
kor, fa, petróleum, termények intern 
és extern kereskedelmi tranzakcióiban 
és üzleteinek financirozásában. Fió
kot létesít Galați, Braila, Constanța, 
Chișinău városokban és minden hitel
igényt készséggel kielégít, ha a milá
nói anyaintézet két főelvét: a likvi
ditást és abszolút szolidságot az adós
nál gyakorlatilag alkalmazhatja, il
letve ennek feltétlen biztosítékát meg
találta.

A volt miniszterelnök és szenátusi 
elnök Coanda C. tábornok elnöklete 
alatt álló igazgatóság

nagy mértékben hozzájárult az 
olasz-román barátság kimélyitésé- 

hez,
aminek egyik expanzív kifejezéseké- 
pen Olaszország elsőnek ratifikálta 
Besszarábia csatlakozását Romániához 
mig a másik eredmény az olasz-román 
barátsági szerződés megkötése volt.

A rohamos fejlődés rövidesen invol
válta .az alaptőkeemelés szükségessé
gét.

Az alapitás második esztendejé
ben már 100 millió lejre emeli 

alaptőkéjét a Romcomit, 
amely azonban még nem jelenti az 
utolsó emisszióetappot, mert pél
dául

Exportul român de carne și vite de tăiat 
și-a pierdut hegemonia pe piața din Viena

Concurența Ungariei, a Poloniei, a Iugoslaviei și chiar a Germaniei are 
succese față de noi. Faptul nu este nou și îi găsim o ilustrare și în rapoar
tele despre mișcarea târgului din Viena.

Raportul mat nou al asociației „DEUTSCH- ÖSTERR. W1RTSCHAFTS- 
VERBAND” ne arată mișcarea târgului de porci din Viena în ziua de 2 
Mai. Au fost aduși spre vânzare în total 19.653 porci din cari 3098 porci de 
unsoare, iar 16.555 porci de carne. Din aceștia erau de proveniență ungară 
20 porci de unsoare, din Polonia 13.026 porci de carne și 78 porci de unsoare, 
din România 1413 porci de carne, 1214 porci de unsoare, din Iugoslavia 184 
porci de carne și 1250 porci de unsoare, din Germania 1412 porci de carne, 
’50 porci de uhsoare, din Italia 74 porci de unsoare.

Au rămas nevânduți 298 porci de unsoare și 547 porci de carne. Printre 
porcii rămași nevânduți nu sunt de proveniență românească pentru simplul 
motiv, că exportatorii români nu pot suporta taxele de căi ferate și pentru 
întoarcere.

az elmúlt üzletév 3 milliárd lejen 
felüli mérleg forgalma a 27 és fél 
millió lejt meghaladó tiszta nye
reséggel feltétlenül megérlelte a 
helyzetet az újabb részvény kibo

csátásra.
Erre enged következtetni az 1927. 
évi mérleg első aktív tétele,

a közel negyed milliárd lejes pénz
tári állomány.

Az elmúlt évben az intézet nagy mér
tékben hozzá járult a pénzhiány 
csökkentéséhez, mivel váltó ellenében 
és folyószámlára eszközölt 

kihelyezései meghaladták a más- 
félmilliárd lejt.

Értékpapirállománya, berendezési és 
felszerelési leltára, valamint ingatlan 
vagyona, melyek a mérlegben összesen 
csak 42 millió lejes rendkívül leérté
kelt összegben szerepelnek, jelentős 
latens tartalékok bázisa és a részvé
nyek belértékének erős fokozója.

Az intézet regáti és besszarábiai há
lózatának kiépítése után Erdélyt is 
bevonta érdekkörébe. Helyes érzékkel, 
gyakorlati érzékre valló szemmel a 
temesvári Temesi Agrár Takarék
pénztár Részvénytársaságot válasz
totta ki exponenséül. A Romcomit 
igazgatósága a Temesi Agrár vezér
igazgatójának, Bállá Hugónak szemé
lyében és a szó nemes értelmében vett 
bankvezéri működésében feltétlen biz
tosítékot látott arra, hogy választása, 
megfelel a milánói anyaintézet évti
zedes tradíciói által szentesített elvek
nek.

A Bállá Hugó vezérigazgató által 
lefolytatott tárgyalások eredménye
képpen a Romcomit jelentős pakett 
Temesi Agrár részvényt vett át és az 
intézetet affiliálta.

A fuzionáló intézet
Hatvan esztendővel ezelőtt alakult 

meg a budapesti Magyar Agrár Já
radékbank támogatásával a Temesi 
-Agrár Takarékpénztár Rt. Az intézet 
állandóan és biztosan fejlődött és rö
vid idő alatt a Bánság egyik legked
veltebb pénzintézete lett.. Az impé- 
riumváltozáskor már mint rendkívül 
megizmosodott intézet töltöte be fon
tos szefépét, rentabilitása állandóan 
fokozódott és

az utóbbi években 30 százalékig 
emelkedő osztalékot fizetett rész

vényeseinek.

Működési területét kiterjesztette és 
egymásután nyíltak meg fiókjai Ara
don, Nagyszebenben és Kolozsvárott. 
Az utóbbi másfélévtized eredményei 
Bállá Hugó vezérigazgató működésé
hez fűződnek, aki a milánói anyain
tézet érdekkörébe tartozó és jelenleg 
Magyar-Olasz Bank cég alatt működő 
Magyar Agrár Járadékbanknál évti
zedeken át tartott vezetőpozicióját az 
1913. évben felcserélte a Temesi Ag
rár vezérigazgatói székével.

A Temesi Agrár mérlegeit állan
dóan a legjobb eredményekkel zárta. 
Feltétlen mobilitás, kihelyezéseinek 
tökéletes biztonsága, betétállományá-

. nak állandó növekedése állapítható 
, meg a pénzintézet legutóbbi mérle- 
I geiből, amelyek ezenkívül magas ren

tabilitásról is számot adtak.
Sajnos, a bukaresti kormány és 

egyéb intézőkörök Erdélyre súlyosan 
nehezedő intézkedéseinek és rendele
téinek hatása alól az intézet sem tud
ta kivonni magát. A megfelelő reesz- 
kompt hiánya, a magas adókulcs, a 
folyton növekvő rezsi lehetetlenné 
tette azt, hogy az intézet normális 
eredményeket mutathasson fel. Sta
tisztikailag bebizonyítható, hogy 
ugyanilyen intézet más területen és 
normális adottságok mellett az elért 
eredmények kétszeresét, sőt három
szorosát mutathatta volna, fel.

Ily körülmények között Bállá Hugó 
vezérigazgató örömmel vette fel a 
Romeomittal való és^az erdélyi expo- 
nensség átvételét célzó tárgyalások 
fonalát, megkötötte a szerződést és 
fokozott erővel folytatta organizációs 
munkáját. Belátta azonban, hogy 
az affiliáltság ténye egymagában még 
nem tudja elliminálni a korlátozó kö
rülményeket és tényezőket. Újabb tár
gyalásokat folytatott le, amelyek ered 
ményeképpen

a Temesi Agrár beolvad a Rom
comitba és fiókjai a Romcomit 

fiókjaivá alakulnak át.
Hőstettet hajtott végre Bállá Hugó, 
amidőn bankja érdekében feláldozta 
vezérigazgatói székét, de ez az önzet
lenség jellemzi Bállá Hugó egyénisé
gét és bankvezéri hivatása tökéletes 
átérzését.

A Temesi Agrár május 7-iki ülésé
nek határozatából összehívandó rend
kívüli közgyűlés május 23-án fogja 
kimondani a fúziót, amelynek kap
csán az egyenként 150 lejes árfo
lyamú 5 drb. Temesi Agrár részvény 
egy darab 850 lejes árfolyamú Rom- 
comiț részvény ellenében kerül becse
rélésre. Ez a részvénycsere 20 lej ár
folyamnyereséget jelent minden egyes 
Temesi Agrár részvény birtokosának.

Bállá Hugó a budapesti Ma
gyar-Olasz Bank igazgatója 
lesz -

A május 7-iki ülésen jelentette be 
Bállá Hugó vezérigazgatói állásáról 
való lemondását és a Magyar-Olasz 
Bank budapesti intézet kötelékébe 
való átlépését. Helyesebben Bállá 
Hugó visszatér régi intézetéhez, a 
Magyar- Agrár Járadékbankhoz, amely 
mostMagyar-Olasz Bank néven mű
ködik a milánói Banca Commerciale 
Italiana érdekkörében és amelynél 
Bállá Hugó pályafutását megkezdte.

A magyarországi pénzvilág örömmel 
! várja Bállá Hugót, aki a Pénzintézeti 

Központ egyik megszervezője és irá
nyítója volt és akinek rendkívüli agi
litása, lankadatlan munkaképessége 
es kitűnő organizáló ereje termékeny 
tevékenységi területet fog találni. 
Bállá Hugó távozását őszinte sajná
lattal regisztrálja az erdélyi közgaz
dasági és pénzügyi élet.

Értesülésünk szerint a Romcomit 
temesvári fiókjának igazgatója Ru- 
dali Adolf, a Temesi Agrár ügyvezető 
igazgatója lesz.

CONVOCARE
„Orient" întreprindere de Indus

trie și Comerț S. A.
din Oradea iși va ținea adunarea 
generală ordinară anuală Ia 15 
Maiu 1928 orele 4. d. m. în loca
lul societății. Oradea, Str. Astra No. 
5—7, Ia care să invită acționarii

Ordinea de zi:
1. Raporlul consiliului de. ad

ministrație și comunicarea bilan
țului de pe anul 1927. Raporlul 
comisiunei de censori. Stabilirea 
bilanțului.

2. Alegerea membrilor în comi- 
siunea de censori.

3. Hotărîrea asupra eventualelor 
propuneri.

Consiliul de Administrație
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Modificarea urgentă a tarifáiul pe CFR 
pentru cioplitura de brad se cere de ur
gență, căci altfel populația din Secuime 
și Țara Moților își pierde existența, iar 
industria încetează de a mai produce

Scrisoare deschisă către D. Ministru al Comunicațiilor 
Dimitriu și către d. ing. Teodorescu, director

generai
(Valea-Mureșului, 11. Mai.) După 

cum poalele Cârpelilor Olteniei 
varsă cea mai mare bogăție a Ro
mâniei : petrolul, precum câmpiile 
ne dăruesc cele mai bogate re
colte de grâne, astfel Valea Mu
reșului și Codrii Ardealului sunt 
un enorm și nesecat izvor de bo
gății cu pădurile lor pentru popu
lația de dincoace de Carpati. a 
cărei majoritate se îndeletnicește 
fie cu lucrarea pământului și pră
sirea vitelor, fie cu prelucrarea 
lemnului în explotările marilor pă
duri. Sunt regiuni cum sunt Țara 
Moților, Valea Mureșului și Săcui- 
mea, județele Ciuc, Trei Scaune și 
Odorheiu, a căror populație își 
câștigă pâinea de toate zilele din 
exploatarea și prelucrarea lemnu
lui moale în forme de cherestea 
sau cioplitură, dupăcum este cali
tatea lemnului și, după țum să 
cere de consumatori interni și pie
țele stăine, unde să exportează în 
canlități mari cheresteaua și copli- 
tura românească.

Domnule Ministru,
Domnule Director General,

Cu profund respect né permitem 
a-ne face tălmăcul cerereî indus
triei și a populației din aceste re
giuni rugând Domniile Voastre să 
binevoiască a-da curs cererei de 
fajă și

a modifica în tariful CFR ar
ticolul lemnui coplit cu topo
rul destinat exportului tră- 
cândul dela tariful special II. 
la tariful special X. acela al 
cherestelei moale destinate 

exportului.
Modificarea cerută. Vă rugăm să 

binevoiti a-o ordona cu precădere 
în caz de nevoie chiar printr'o 
ordonanță simplă, procedând la 
fel ca în toamna anului trecut, 
când s’a modificat tariful cheres
telei de lemn moale destinate ex
portului.

Ne permitem a-vă ruga să bine
voiți a dispune aceasta modificare 
chiar înainte de introducerea nou
lui tarif având în vedere următoa
rele consideratiuni:

Lemnul cioplit cu toporul, sau 
mai bine zis cioplitura se produce 
în anumite regiuni ale Ardealului, 
cum este tara moților, Valea Mu- 
reșu'ui și trei județe din Secuime, 
unde ocupatiunea exclusivă este 
pentru populațiune producerea 
acestei cioplituri. Aceasta ocupa- 
Jiune a populației a acestor regi
uni este o moștenire dela moși și 
strămoși, precum și produsul, cio
plitura acestor regiuni este de mai 
multe decenii favorita marfă a 
piețelor ungare și bulgare precum 
și levantiniene. Prin faptul că odată 
cu modificarea tarifului CFR. în 
toamna anului trecut pentru che
resteaua destinată exportului, tari
ful pentru cioplitură a rămas ne
modificat, adică cel vechiu, ex
portul ciopliturei din toamna anu
lui trecut începând, și până astăzi 
stagnează cu desăvârșire, produc
ția lui încetând, iar populația din 
aceste regiuni rămânând fără exi
stentă. Căci prin faptul că ciopli- 
tura~ destinată exportului se taxează 
după tariful special II, ceiace în
seamnă pentru o marfă a cărei 
valoare nu întrece suma de lei 
700—900 de metri cub la materia
lul exportat de exemplu din Va
lea Mureșului, adică dela o di
stantă de 400 kilometri, o taxă de 
transport până la frontieră de 400

al CFR
lei, iar pentru marfa de proveni
ență din Secuime, adică dela di
stanța de 500.kilometri 470 lei pe 
metru cubic, adică de vagon dela 
prima distantă 8000 de lei, iar din 
Secuime 9400 lei. Fată de aceasta 
Onor, guvern în toamna anului 
trecut satisfăcând intervenției in
dustriei forestiere în toamna anu
lui trecut a redus tariful chere
stelei destinate exportului făcând 
astfel posibil exportul acesteia, prin 
faptul că cheresteaua a frecut-o 
sub tariful special X.

Aceasta marfă, care este cu 
mult mai valoroasă decât ciopli
tura se bucură de un tarif mai 
avantajos, astfel că de exemplu 
taxa transportului unui vagon de 
cherestea destinată exportului și 
tarifată sub tariful special X este 
dela dislanfa de 400 kilometri de 
215 lei, iar dela distanța de 500 
kilometri lei 230 de metrul cub, 
adică de vagon 4300 lei respec
tive 4600 lei. Fată de aceasta pre
țul mediu a cherestelei fată de 
cioplitură este la gara de încăr
care dublu, adică între 1600 și 
1700, iar prețul ciopliturei este la 
gara de încărcare între 800—900 
lei de metrul Cub, reiese deci clar, 
că, dacă cheresleaua n’a suportat 
vechiul tarif, cu atât mai puțin 
poate suporta această taxă un 
material, a cărui valoare este' 
aproape pe jumătate numai al' 
cherestelei.

La începutul anului curent ono
rata Direcțiune Generale a CFR a 
pus în vedere modificarea tarifului 
general al căilor ferate și odată cu 
această modificare a tarifului gene
ral ar fi urmat și modificare tari
fului copliturei destinate exportului 
în senzul dorit de producenfi și 
populația acestor regiuni. După 
informatiunile neoficiale, ba chiar 
oficiale lansate de presă, intrarea 
în vigoare a noului tarif modifi
cat urma se aibă loc încă înainte 
de 15 Ianuarie a. c. ceace s'a amâ
nat în diferite rânduri, astfel că 
nici astăzi noul tarif nu este încă 
aplicat. Inprejurarea că nici onor. 
Direcțiunea Generală a CFR pre
cum nici Onor. Minister al Comu
nicațiilor nu a desmintit aceste' 
zvonuri neîntemeiate despre in
troducerea noului tarif, a făcut ca 
producenții de coplitura bizuindu- 
se în introducerea noului tarif la 
începutul sezonului anului curent 
au făcut vânzări plasând pe piața 
ungară și pe cea bulgară toată 
marfa produsă în acest sezon cal
culând cu tariful redus ce urma să 
se aplice transporturilor de ciopli
tură destinată exportului. Sau în
cheiat contracte de către toii pro- ' 
ducenții ardeleni cu cumpărători 
străini în buna credință că Ono
rata Direcțiune Generală a CFR 
va introduce noul tarif încă la 
timp, astfel că exportul acestui 
material ar fi început imediat după 
aplicarea acestui tarif.

Cum însă din nefericire apli
carea noului tarif al CFR a suferit 
amânări în diferite rânduri, produ
centii de cioplitură pierzând orice 
rentabilitate a afacerilor lor sunt 
în deplină nesiguranță și neputând : 
satisface obligațiunilor fată de cum
părători

se văd nevoiți a sista pro
ducția și a nu executa con
tractele încheiate expnnân- 
du-se proceselor de despă
gubire intentate de către

cumpărători, sau a executa 
aceste contracte, și a su
porta o pierdere de mai 

multe sute mii de lei, 
ceiace ar însemna pentru între
prinderile noastre forestiereîpierderi 
pe cari nu sunt în stare să le 
suporte.

In consecință bazându-ne pe 
motivele expuse mai sus, 
rugăm cu tot respectul Dom
niile voastre să binevoiți a 
dispune modificare tarifului 
actual printr’o ordonanță în 
ceace privește exportul cio- j
pliturei de lemn moale ast- I

D. N. Chfíssoveíoní as Erdélyi Bank 
és Takarékpénztár Rt elnöke

Megválasztották az aíeínököfcet — Előléptették 
a pénzintézet főtísztviselőit

Az Erdélyi Bank és Takarék
pénztár Rt. Bucureștiben ez év 
április 8-án megtartott igazgatósági 
ülésén, a Jean Chrissoveloni elha
lálozásával megüresedett elnöki 
tiszlségre egyhangúlag D. N. Chris
soveloni urat választolta meg. Egy
hangú határozattal alelnököknek 
választattak meg: Mihai Popovici, 
voit pénzügyminiszter, Weiss Fü- 
löp, a Pesti Magyar Kereskedelmi 
Bank e'nöke és gróf Wass Béla 
földbirtokos.

Hargitay Bertalan ügyvezető 
igazgató ajánlatára az igazgatóság 
központi igazgatói címmel ruházta 
fel és a központi cégjegyzés jogo
sultságot adott Hollósi Andornak, 
ki azonban működését továbbra is 
a brassói fiók élén látja el.

Banca Asociată din Arad a 
început replătirea depunerilor

Dat fiind, că s’au putut realiza 
până în prezent încasări, cari din de- 
îneeput replătirea depunerilor. La 9 
Mai a început achitarea unei serii, 
puneri Banca Asociată din Arad a 
care însumează 8% din totalul depu
nerilor, după eare va urma o altă se
rie reprezintând tot 8% din total. 
Restul de 4% se va rezerva pentru 
deponenții, cari nu s’au declarat pâ
nă acum că primesc lichidarea.

Lichidarea a fost mult zăbovită I 
pim numeroasele cereri, de faliment, 
pe cari însă Tribunalul le-a respins 
și astfel acțiunea de lichidare ia un 
curs promițător de bune rezultate.

Alaptőkét emel 
a medgyesi Üveggyár Rt.

A medg-yesi Első Földgázüzemű 
Üveggyár Rt. folyó évi április 2Ö-án 
megtartott igazgatósági ülésén elha
tározta, hogy a vállalat alaptőkéjét 
50 millió lejről 125 millió lejre emeli 
fel.

A tőkeemléssel a vállalat igazgató
sága a jelenlegi Fourkault-üzem kibő
vítését ornamentgyár létesítését, Med- 
gyesen pedig külön csiszolóüzem fel
állítását kívánja megvalósítani. Az 
igazgatóság elhatározta azt is, hogy 
Bukarestben modem csiszoló- és főn- 
csorozóiizemet építtet.

A. középeurópai gazdasági 
konferencia a Duna 

romániai szakaszának 
kiépítését követelte

A középeurópai gazdasági üléssza
kot három napos tárgyalás után be
zárták. A.z ülésen határozatot fogad
tak el, amelyben reámutattak arra, 
hogy a dunai forgalom, valamint a 
mellékfolyók forgalmának szabad 
bzitositása uj Dunaszerződősben le
fektetendő.

A gazdasági konferencia állástfog- 

fel, ca în loc de tariful , 
special II transporturile de 
cioplitură destinate expor
tului, să se taxeaze la fel cu 
transporturile de cherestea 
moale, adică după tariful 

special X.

In așteptarea celor de mai sus, 
rugând Domniile Voastre să bine
voiască a primi expresiunea înal
tei noastre stime, semnăm 

co tot respectul
Redacția ziarului 

Ardealul—Economic și a 
Revistei Forestiere „Lemnul"

Igazgatói helyettessé nevezte ki 
dr. Friedlönder Sándort, a nagy
váradi fiók vezetőjét, kinek ezen 
fiók képviseielében első helyen 
való cégjegyzési jogosultság is 
adatott.

Ungurean Béla központi aligaz
gató hasonló rangban az aradi 
fiók első helyen való cégjegyzésé
vel ruháztatott fel, minélfogva köz
ponti cégjegyzési jogosultsága meg
szűnt.

Dr. Ehrlich Kálmán a nagyvá
radi fiók és Révai Béla a brassói 
fiók főiisztviselői, cégjegyzési jogo
sultsággal ruháztattak fel. A bank 
kötelékéből kivált Szőke Sándor, a 
nagyváradi fiók volt igazgatójának 
cégjegyzési jogosultsága töröltetett.

lalt abban a tekintetben is, hogy a 
vámnehézségeket kölcsönös jóindu
lattal és igyekezettel szüntessék meg. 
A konferencia követelte az egységes 
Duna- és az egységes szállítási tarifa 
kidolgozását és életbeléptetését, a Du- 
namedencének Braila alatt való kiépí
tését és a tengeri hajókkal való for
galom létesítését. Követelte továbbá a 
Dunának az északi és keleti tengerrel 
való összeköttetését.

Kedvezően halad előre az 
aradi Victoria szanálása
Aradi tudósítónk jelentése szerint a 

Victoria Takarék- és Hitelintézet sza
nálási akciója gyors tempóban halad 
előre. .A betétesek mind nagyobb 
számban Írják alá azt a nyilatkoza
tot, amelyben hozzájárulásukat nyil
vánítják a pénzintézet részéről kért 
moratórium megadásához.

A szanálással kapcsolatosan köze
lebbről Aradra érkezik a Banca Na
ționala egyik bukaresti igazgatója, 
aki felülvizsgálja a pénzintézet státu
sát és a betétesek, valamint a hitele
zők álláspontjának megismerése után 
fogja a szanálási tranzakció további 
részleteit megállapítani.

A kolozsvári Viitorul biztcsitó- 
intézet „Standard" cég alatt 

folytatja működését
A kolozsvári Viitorul hozomány- 

isegélyző beteli társaság a hason
nevű brailai hozománysegélyzó 
biztosítótársasággal való felcserél
hetőségének elkerülése végett és 
mert üzletkörébe más biztosítási 
ágazatokat is felvenni óhajt, cégéi 
„Standard" biztosítótársaságra vál
toztatta át és általános biztosítási 
feltételeit úgy módosította, hogy a2 
intézet a köz érdekeit még jobban 
szolgálhassa. •

,A cégváltozást a kolozsvári tör
vényszék 1928. évi április 6-án kelt 
F; 188—928—2 Fiori 1378. számú 
végzésével bejegyezte, illetve tudo
másul vette.
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asupra impozitului 
țnmile de credite
Comerțul și industria supoartă 

foarte greu impozitul proporțio
nal de 0.20%, plătite după conven- 
tiunile creditelor deschise, simple, 
sau cont-curent, din cauza că legea 
referitoare, la perceperea acestui 
impozit, conține o sumedenie de 

' erori și greșeli. In aceasta materie 
publicăm mai la'vale interesantul ex
pozeu, a dlui 1. Peptea, directorul 
secțiuni din Cluj a UGIR-ului.
Legea timbrului intrată în vigoare 

cu începere dela 1 Mai 1927, la art. 
14 § 6, prevede următoarele:

„Sunt supuse impozitului pro
porțional de 0.20% — care se 
poate percepe prin viză, sau tim
bre mobile — convențiunii^ .de des
chidere de credit, simplu sau în cont- 
curent, dacă nu sunt asigurate și 
prin alte acte supuse impozitului11.

„Impozitul datorat pentru des
chiderile de credit simplu se vor 
percepe definitiv: jumătate le per
fectuarea convențiunii, iar diferen
ța la lichidarea operațiunilor asu
pra eâtimei cea mai ridicată a su
melor realizate —și în caz de cont- 
curent asupra celui mai mare din
tre solduri după balanța contului11. 
Cum acest impozit proporțional 

este o înființare nouă, care mai în- 
nainte n’a existat în nici una din le
gile vechi ale timbrului, în jurul per
ceperii lui s’au născut o mulțime de 
nedumeriri și contraverse.

Impunerea împrumuturilor
Ministerul de finanțe, în instruc

țiunile sale date relativ la felul de 
aplicare al nonei legi a timbrului, 
vrând să lămurească obiectul impo
zabil la acest impozit, spune: „ase- 
mehea convențiuni constitue în genere 
niște promisiuni de împrumuturi și 
astfel se justifică impunerea lor“.

Din această explicație ar rezulta, 
că ministerul a înțeles să impună 
aici acele împrumuturi, despre cari 
nu se întocmește nici-un fel de acte 
supuse impozitului, — cum este bu
năoară cazul la împrumuturile chiro- 
grafare sau la împrumuturile pe gaj, 
despre cari se întocmesc aete supuse 
ele; îrișile impozitelor proporționale. 
Aplicarea acestui text al legii, însă, 
care în teorie pare a fi un lucru u- 
șor, în practica comercială și conta
bilă, se isbește de dificultățile de or
din juridic practic tot atât de variate 
ca și conturile.

Astfel este cazul conturilor pe cari 
se operează creanțele rezultate din 
vânzări de mărfuri neaehitate și cari 
în registrele de contabilitate apar ca 
conturi de credite deschise.

Comisiunea centrală a timbrului, 
instituită în baza art. 110 din legea 
timbrului pentru rezolvirea dificultă
ților de aplicare a dispozițiunilor le
gii, în ședința sa din 11 Oct. 1927 
relativ la aceste conturi a decis, că:

„Convențiunile de deschidere de 
credit simplu sau în cont-curent sunt 
supuse la impozitul de 0.20%, 
chiar, când sunt consimțite de indu- 

. striași și fabricanți și au la baza 
lor o vânzare de mărfuri". Prin 
această deriziune s’au declarat deci 
impozabile și conturile debitorilor 
de mărfuri11.

Motivarea întâmpinărilor
Intr’o întimpinare făcută de Ugir 

către ministerul finanțelor s’a susți- 
nat, că textul de lege în chestie poate 
riza numai deschiderile de credit, cu 
caracter de împrumuturi, iar nu și 
debitările rezultate din vânzări . de 
mărfuri cu termene, de plată ulteri
oare, cari vânzări n’au caracter de îm
prumuturi și ca fapte juridice impo
zabile sn-’ ! supuse impozitului pro

propoHiossaS de 0-3® °|o dispsi con ven» 
deschise, simple sau în cont-curent
porțional de 0.10% prevăzut de art. 
14 § 13 din legea timbrului.

La această întimpinare aceiași co- 
misiune centrală în ședința sa din 31 
Ianuarie 1928 a adus următoarea ho
tărâre: ■

„Deriziunea din 11 Oct. 1927, 
privitoare la impunerea convențiu- 
nifor de deschideri de credite con
simțite de comercianți și industriași 
— se menține. Când comerciantul 
sau industriașul deschide un credit 
pentru plata restului de preț face 
o operațiune juridică care intră in 
prevederile art. 14, $ 6.
Prin această deciziune a Comisiunei 

centrale a timbrului se asimilează din 
nou conturile pe cari se operează 
creanțele rezultate din vânzări de 
mărfuri neachitate cu conturile de 
deschideri de credite obișnuite în afa
cerile de împrumut.

Agenții fiscului intemeiați pe ace
ste hotărâri ale Comisiunei centrale 
vor pretinde deci dela toți industria
șii să achite impozitul de 0.20%o după 
toate sumele operate în debitul cum
părătorilor lor, indiferent de durata 
timpului, cât a stat contul neachitat.

Comisiunea, după cum reiese din 
motivarea hotărârei a doua, pare a 
crede că cumpărătorii se debitează 
numai în cazurile, când rămân datori 
cu un rest de preț, pentru care li 
s’a acordat credit și această acordare 
de credit intră în categoria operații
lor juridice impozabile cu impozitul 
proporțional de 0.20%.

In realitate sunt însă cazuri, când 
vânzătorii sunt ținuți a debita pe 
cumpărători fără ca operațiunea să ► 
aibă la bază o t deschidere de credit ? 
propriu zisă, ea având numai un ca
racter de evidență. Astfel este cazul, 
când marfa se vinde în altă localitate, 
unde urmează a fi transportată și 
când vânzătorul încarcă pe cumpără
tor cu prețul ei în momentul-expe- 
dierii, iar cumpărătorul face plata 
după primirea ei. Intre debitare și 

-achitare poate obveni deci un interval 
de timp mai scurt sau -mai lung ne
cesar transportului mărfurilor' și tri
miterii banilor, fără- ca în fapt să se 
fi convenit asupra unei deschideri de 
credit. Din partea organelor fiscale 
însă operația poate fi considerată ca 
atare, de oare-ce în registre orice de
bitare neachitată momentan apare ca 
o deschidere de credit.

. Calcularea dobânzilor după 
sumele debitate

Asemenea avem cazurile uzanțelor 
comerciale, cari admit diferite ter
mene de plată fixe, necesară desfă
șurării afacerii, fără a putea fi con
siderate ea deschideri de credit. A- 
cest fel de vânzări cu atât mai puțin 
pot fi considerate ca deschideri de 
credit, eu cât — după cum se știe—de
schiderile de credit propriu zise au 
drept urmare calcularea de dobânzi 
după sumele debitare: ori după ace
ste vânzări pe termen, nu se soco
tește nici un fel de dobânzi.

Mai avem și cazul-cumpărătorilor 
de rea credință cari — fără a li să fi 
acordat vreun credit pur și simplu 
— nu-și împlinesc obligațiunile de 
plată.

Chestia se prezintă deci ca având 
cu mult mai multe laturi decât s’a 
crezut la prima vedere de către auto- 
,rii articolului. Aceasta în ce privește 
partea juridică a impozabilității.

Dar mai" este de lămurit încă și par • 
tea practică a perceperii impozitului.

După lege impozitul poate fi perce
put atât prin timbre, cât și prin viză 
și anume: jumătate la perfectuarea 
convențiunei, iar diferența la lichida
rea operațiunilor — asupra eâtimei 
cea mai ridicată a sumelor realizate.

Din aceste indicațiuni ale legii se 
poate deduce, că legiuitorul a avut în 
vedere exclusiv operațiuni de împru
mut în bani și nu vânzări de mărfuri.

Dar admițând, eă debitarea prețu
lui mărfurilor vândute cu termen de 
plată ulterior este o operație juridică 
similară cu deschiderile de credit pre
văzute de art. 14 § 6, din legea tim
brului, rămâne de lămurit:

a) ce este a se înțelege sub „per; 
feetuarea convențiunei”.

b) ce este a se înțelege sub „lichi
darea operațiunilor” și

c) ce este a se înțelege sub „câti- 
m.ea cea mai ridicată a sumelor reali
zate”, — atunci, când ele se referă la 
debitări, cari au la baza lor vânzări 
de mărfuri.

„Perfectuarea convențiunii” 
și „lichidarea operațiunilor”

Ministerul finanțelor în această 
materie a dat deja două ordine in
structive: unul cu No. 1680/1928 din 
3 Ianuarie 1928 și altul cu No. 
54.381/1928 din 25 Februarie 1928. 
In aceste ordine însă se vorbește nu
mai de creditele deschise de către 
bănci: de creditele rezultate din vân
zări de mărfuri însă — nu, astfel, că 
comercianții și industriașii nici astăzi 
nu știu cum este a se percepe impozi
tul proporțional datorat de ei.

Sub definiția de „perfectuarea con
vențiunii”, care indică data exigibili
tății primei jumătăți a impozitului, 
s’ar putea înțelege prima debitare fă
cută în contul clientului.

Sub definiția de „lichidarea opera
țiunilor”, care indică data, când ur
mează a se percepe a doua parte a 
impozitului — s’ar putea înțelege în
chiderea definitivă sau periodică a 
contului.

„Câtimea cea mai ridicată a sumelor 
realizate”, bare indică baza impozi- 
bilă, este mai greu de precizat și le
giuitorul pare a se fi gândit la o sta
bilire a soldului debitor în momentul 
fiecărei noui operațiuni pe contul de
bitorului, pe toată durata acestui cont, 
urmând a se considera drept bază im
pozabilă cel mai ridicat, dintre sol
durile astfel stabilite.

Ori în practica contabilă, soldurile 
nu se aleg decât la epocile de închide
rea gestiunei, și alegerea lor după 
fiecare operațiune .înmulțește în așa 
măsură lucrările de contabilitate, în
cât valoarea muncii depuse, în cele 
mai multe cazuri, trece mult peste 
suma impozitului ' datorit. Astfel, 
această muncă, ce urmează a se efec
tua exclusiv pentru stabilirea bazei 
impozabile, deci numai în interes fis
cal, constituind pentru contribuabili 
o sarcină cu mult mai importantă, de-

A Kézdivásárhelyi Kiségitő 
Takarékpénztár Rt. köz

gyűlése
Nettó 50 lej az osztalék

A Kézdivásárhelyi Kisegítő Taka
rékpénztár Rt. dr. Sinkovits Ottó el
nökigazgató vezetése mellett tartotta 
meg rendes évi közgyűlését. Az igaz
gatóság és felügyelőbizottság jelenté
sét, valamint a nyereségfelosztására 
vonatkozó javaslatot a közgyűlés el
fogadta és elhatározta, hogy osztalé-

sósborszesz, vezérképviselet 
„GEA“ KRÁTER. Fő
lerakat Halkan Impex, 
TIMI Ș OARA.

cât impozitul însuși — face din el un 
impozit odios și greu de suportat.

Lipsa modalităților de 
percepere

Nu mai vorbim de dispoziția, care 
prevede perceperea jumătății a doua 
a impozitului, adecă a diferenței din
tre suma plătită la perfectuarea con
vențiunei și suma cuvenită după „câ
timea cea mai ridicată” Ia „lichida
rea operațiunilor’’, deci o exigibili
tate care poate avea loc numai după 
ani de zile și care îngreuiază și ea 
foarte mult atât aplicarea legii, cât 
și controlul organelor fiscale.

Pentru bănci, în ordinele mai sus 
citate, se prevede închiderea trime
strială a acestor conturi spre a se 
constata situația soldurilor și a se de
termina caracterul conturilor, cari pot 
fi când debitoare, când creditoare și 
deci impozabile când cu impozitul 
prevăzut pentru creditele deschise; 
de 0.20%, când cu cel prevăzut pen
tru depozite de 0.05% sau 0.02%.

Bineînțeles la conturile rezultate 
din vânzări de mărfuri această închi
dere nar avea niciun rost, de oarece, 
cată vreme rămân deschise, în regulă 
generală, sunt totdeauna debitoare.

Relativ la perceperea impozitului 
nu se prevede modalitatea de perce
pere pentru cazul, când impozitul ur
mează a se achita prin timbre mobile, 
care fel de achitare este mai prefe
rabil pentru contribuabili,, nefiind 
legat de formalități de vărsare. îm
preunate cu mai multe întocmiri de 
acte și pierdere de vreme.

Din cele expuse mai sus, reiese evi
dent câte dificultăți juridice și prac
tice se nasc din hotărârile comisiunei 
centrale a timbrului, prin cari s’au 
asimiliat conturile rezultate din vân
zări de mărfuri — cu conturile de 
deschideri de eredit obișnuite în afa
cerile bancare.

Aceste dificultăți nebănuite vor da 
— cu siguranță — organelor fiscale 
nenumărate prilejuri de-a constata 
eontravențiuni eu cale și fără cale, 
cauzând atât fiscului, cât și contri
buabililor o mulțime de neajunsuri 
inutile.

Trebuie să se intervină din nou îa 
Ministerul de finanțe:

L Pentru desființarea integrală a 
hotărârilor amintite, cari prevăd șt 
impozabilitatea creditelor rezultate 
din vânzări de mărfuri.

2. In cazul când nu s’ar putea ob
ține desființarea integrală a lor, să 
se declare de impozabile numai debi
tele rămase neaehitate timp de șase 
luni de zile socotite dela operația de
bitării în conturi, care termen de pla
tă este consfințit de uzanțele comer
ciale, fără a avea caracter de credit 
propriu zis;

3. Iar dintre debitele rămase ne
aehitate și după această durată să se 
declare de impozabile numai acelea 
după cari curg dobânzi;

4. Să se admită perceperea impozi
tului prin timbre mobile, ce urmează 
a se aplica pe file libere formate do- 

I sar în acest scop.

kul részvényenként nettó 50 lej kerül
jön kifizetésre.

Az igazgatóság javaslatára a köz
gyűlés elhatározta, hogy az elhalt 
Tóth Lajos emlékére 5000 lejes ala
pítványt tesz. A választások során dr. 
Molnár Béla igazgatót újólag megvá
lasztotta az igazgatóság, D. Raál 
Lajos református lelkészt pedig a 
felügyelőbizottság tagjává.

Végül a közgyűlés elhatározta, hogy 
a pénzintézet tisztviselői részére 
nyugdíjalapot létesít.
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Cerințele industriei naționale române
Grava situație a industriei naționale - principiile de raționalizarea indus
trială — ®e ce s’a micșorat producțiunea — Xdpsa colectivității în organizația 
industriei — Metodele de propagandă rațională și națională — Exemplele 

străinătății în munca desfășurată pentru raționalizare

Expunerea dki elír. gen- €. K. Wireea
In legătură cu trista situație a 

industriei naționale române, d. dir. 
gen. Mircea a făcut următoarele ex
puneri interesante la adunarea din 
Timișoara a UGUt-ului:
Industria națională, dupăce ani de- 

arândul a avut să îndure dificultățile 
instabilității monetare, dificultăți 
provenite dintr’o înțelegere greșită, 
după noi, a modului cüm trebuiau să 
se împartă sarcinele fiscale, cari au 
fost și au rămas cu mult prea împo
vărătoare pentru munca noastră in
dustrială; dupăce prin nestabilitatca 
și desechilibrul în tarifele vamale, 
cari s’au 'aplicat de vre-o câțiva ani 
încoace, continuu refăcute, niciodată 
stabilizate, noi nu am avut niciodată 
siguranța zilei de mâine; dupăce cu 
jnultă resemnare și în dorința sinceră 
de 'a contribui la buna stare generală, 
industria națională a străbătut epo
ca încercărilor de revalorizare, cari 
au oprit progresul producțiunei toc
mai când începuse să se manifesteze 
mai concret, acum are să sufere o 
criză grea, consecință a stabilizărei de 
fapt a monedei noastre, care însă ne- 
fiind o stabilizare legală, n’a putut 
avea alte urmări decât oprirea ex
portului, micșorarea producțiunei, 
fără ieftinirea mânei de operă. Ca 
urmare a acestei stabilizări, suntem 
astăzi țara în care mâna de operă fi' 
ajuns — proporțional judecând — 
cea mai scumpă din lume. Suntem 
astăzi țara, în care industria are să 
suporte cele mai grele sarcini, prin
tre cari impozitul pe lux și cifra de 
afaceri — trecut ca o pedeapsă în 
întregime asupra' industriei, prin de
grevarea comerțului întreg de acea
stă sarcină, care apăsa atunci, cum 
apasă și astăzi, asupra consumatoru
lui, în dauna producțiunei naționale, 
a căror consumație descrește zilnic 
și în avantajul producțiunei streine, 
care a invadat piețele noastre consu
matoare; ca exemplu BATA, care 
vinde încălțăminte cehoslovacă în 
țai!.i' unde industria tăbăeăriei a a- 
juns la maximum de perfecțiune din 
punct de vedere al fabricației, dar 
din nenorocire și la maximum de sar
cini.

Cauzele primordiale ale 
micșorării producțiunei

Este 'adevărat că cauza primordială, 
mai gravă decât toate celelalte, care 
a influențat în rău mersul industrii
lor noastre, a fost micșorarea pujerei 
de consumațiunc. Această micșorare 
se datorește. lipsei totale de lucrări 
publice, cari să răspândească bani în 
massa populației, sporind astfel pu
terea ei de consumație. Micșorarea 
puterii de consumație se datorește a- 
poi sporirei zilnice a datoriei căilor 
ferate către industriași, cari astfel 
imobilizați nu pot găsi sumele nece
sare pentru sporirea puterei de pro- 
ducțiune și ameliorarea mijloacelor 
de prodnețiune.

Jena în producțiunea industrială se 
datorește încă nestabilirății tarifelor 
de transport și scumpirei lor la fie
care modificare, ceeace a avut ca 
consecință o stagnare aproape a tran
sporturilor în regiunile indnstraile. 
Probă avem diagramele zilnice, în 
cari se înscriu cererile de vagoane la 

, Direcția Generală a Căilor Ferate.
Jena în porducțiune se datorează 

încă legilor sociale și mai cu deose
bire modului cum ele se aplică. Im
pozitele indirecte, pe dări industria 
are să le plătească din faptul aplică

rii legilor speciale, sau mai concret, 
legilor eșite dela Ministerul Muncii 
dintr’o greșită înțelegere a Toiului în 
Stat al acestui Minister, contribuesc 
astăzi la sporirea enormă a costului 
de producțiune și când va veni legea 
asigurărilor muncitorești, această 
sporire v.a. trece cu siguranță peste li
mitele posibile de suportat de către 
produețiunea industrială, dacă alte 
măsuri nu se vor lua pentru a com
pensa aceste sarcini cu degrevări și 
cu micșorări de sarcini pe toate căile 
posibile.

Legea construcțiilor și a 
chiriilor

Am avut acum de curând legea pen
tru protecția muncii femeilor și co
piilor, legea pentru fixarea duratei 
muneei (ziua de lucru de 8 ore), vom 
avea legea asupra prevenirei acciden
telor de muncă și probabil în anul vii
tor, legea pentru minimul de salar, 
impuse prin convențiile dela Geneva, 
legi pe cari, se speră, că Parlamentul 
nu le va vota, în contra bunului simț 
și în contra intereselor țării, căci toate 
aceste legi se traduc prin sacrificii 
bănești, cari falșifică mersul produc
țiunei.

In fine trebuie să menționăm le
gea construețiunilor și legea chiriilor, 
ambele susceptibile de a îngreuna sar
cinele cari apasă asupra producțiu
nei.

Prima lege, dacă se aplica, va avea 
ca consecință, că

Raționaiizarea industriei
Raționalizarea este o expresiune, 

care a deșteptat în lumea întreagă 
extraordinar de mari speranțe. S’ar 
părea că este destul să pronunțăm 
cuvântul de raționalizare, pentruca 
toate dificultățile cu cari industria a 
avut și are încă de luptat, să dis
pară.

Raționalizarea a devenit ceva 
mistic

și noi industriașii, recunoscând totuși 
că este ceva de făcut în această' di
recțiune, nu trebuie să ne lăsăm îm
brobodiți dc misticismul acestui cu
vânt. Chestiunea raționalizării indu
striei s ’d discutat cu ocazia Conferin
ței Economice, care a avut loc la Ge
neva. Din discuțiunile, ce s’au urmat 
acolo, a rezultat că

raționalizarea pare a însemna or
ganizarea metodică și științifică 
a muncii noastre, adică punerea 
în acțiune a metodelor suscepti
bile de a limita cât mai mult po
sibil pierderile de sforțări și de 

material

A raționaliza, trebuie să însemneze 
în industrie:

a simplifica fabricatele, a evita ri
sipa mânei de operă, risipa materiilor 
prime și a energiei, a. evita orice 
cheltuială fără scop precis, a supri
ma mecanismele inutile, îmbunătăți 
rendementul, cu un cuvânt

a micșora costul producțiunei.
Dar oare trebuie să se inventeze un 
astfel de cuvânt, pentruca industria
șii să știe că munca lor nu este ren
tabilă, dacă nu se preocupă de cele 
spuse mai sus, în orice moment al ac
tivității lor? Dar toți industriașii fac 
raționalizare, fără să-și dea seama. 

industriașii vor trebui să imobi
lizeze în construcțiuni pentru lu
crători și personal, mai mult de
cât capitalul de care dispune in- 

dustriașuL
Legea a fost greșit concepută și va 

avea consecințe dezastruoase asupra 
producțiunei.

Legea chiriilor, cu tendința spre 
normalizare, va avea iarăși ca efect 
că chiriile se vor scumpi, mai ales în 
dauna populației lucrătoare și aceasta 
va avea ca efect o urcare a salariilor 
în dauna costului de producțiune.

Mijloacele de ameliorare 
a situației

In mijlocul vicisititudinelor dc tot 
felul, industria are nevoie pentru a 
scăpa din impasul extrem de greu în 
care a pătruns, să se ajute pe însăși 
prin .măsuri și mijloace proprii, fără 
ca aceasta să însemne renunțarea la 
dreptul și datoria de a arăta, altora 
rolele și a cere îndreptarea, întrucât 
aceea îndreptare ar depinde de alții, 
nu de noi înșine.

Mijloacele dc cari industria ‘ se 
poate servi pentru a se putea ajuta 
pe sine-și sunt: scăderea costului de 
producțiune și organizarea desfacerii 
produselor noastre.

Scăderea costului de producțiune 
este oare în manile noastre ? Depinde, 
în parte cel puțin, de noi înși-ne? 
S’a pus din acest punct de vedere, 
înaintea lumei industriale, ca un fel 

| de panacou irezistibil.

j Disciplina raționalizării
। Este totuși adevărat, că din cauza 
j grabei cu care trebuia să se producă 

anumite obiecte, din cauza condițiu- 
! nilor neprielnice unei fabricațiuni me- 
! todice, în care ia trebuit să se lucreze 
j în timpul răsboiului, s’a născut o 
I stare de lucruri, care era contrară 

raționalizării. Această stare de lu
cruri s ’a continuat întru câtva și du
pă răsboiu, fie pentruca lucrătorii 
pierduseră disciplina necesară, fie 
pentrucă industriașii ei înși-le căpă
taseră anumite apucături și rămăse
seră — ca amintire a răsboiului — cu

! anumite procedee, cari '

trebuiesc revizuite, remediate, 
dacă voim să ne întoarcem la 

véeacc industria efectua,
realiza cu siguranță înainte de răs
boiu, anume raționalizarea. Progre
sele realizate de industriile de tot fe
lul; în perioada care a procedat ma
rele răsboiu și care a durat cel puțin 
50 de ani, s’au datora, incontestabil, 
unei raționalizări. In felul de a pro
duce, în modul de a educa și instrui 
personalul,

în felul de utiliza materie primă, 
în concepția de a ameliora și per

fecționa mecanismele.
Se realiza cu un cuvânt, pe scara cea 

mai largă posibilă, și cu o inteligență 
mai presus de orice elogiu, teoria ra
ționalismului, expusă atât de inteli
gent de Descartes, în faimosul său 
„Discurs de la méthode”..

Există totuși ceva nou, care a in
tervenit de câțiva ani încoace în 

.munca noastră industrială, un ele
ment nou în organizarea științifică a 
muncii și în aplicarea principiilor car- 
tesiene la producțiune.

Acest nou element, care întră în 

joc, este faptul că problema raționa
lizării s’a transpus din planul indivi
dual în planul colectiv. Cu alte cu
vinte

problema raționalizării nu mai 
interesează pe un industriaș limi
tat la preocuparea de propriile 
sale interese, ci interesează o 
grupare de industrii, o colectivi

tate.

Limitarea prețului de 
cost al producțiunei

Chestiunea', pentru mai multă cla
ritate, poate fi pusă în modul urmă
tor: Un industriaș, oricare ar fi el, 
proprietar al uneia sau mai multor 
uzini, poate printr’o sforțare meto
dică și perseverentă, să ajungă după 
un timp oarecare, să reducă în cea 
mai largă măsură cheltuelile sale de 
mână de operă;

poate să obțină maximul de ren- 
dement cu minimul de cheltueli 
de producțiune, poate limita cota 
parte a cheltuelilor generale prin
tr’o creștere normală și continuă 
a producțiunei; poate, cu un cu
vânt, comprima până la limita 
extremă prețul de cost al produc

țiunei sale.

Dar, el nu poate trece dincolo de o 
anumită limită. Această limită este 
capacitatea de consumațiunc a târgu
lui, căruia se adresează pentru des
facerea produselor sale, fie în interio
rul țării, fie în afară, oricare ar fi 
protecțiunea organizației sale comer
ciale.

Aci intervine elementul nou, ele
mentul colectiv al problemei. Dacă 
mai mulți industriași de aceiaș spe- 
ciaHtate se înțeleg între ei, dacă a- 
doptă și dacă pot face clientela lor să 
primească tipuri standardizate de o- 
biecte fabricate de ei, atunci

ei se vor putea gândi la produc
ția în serie sau în massă, care 
grație scăderei de preț de cost, 
care va rezulta, va permite să 
pătrundă până la o clientelă 
nouă, pe care până atunci nu o 

putuseră atrage,

lucrând individual.
Deci, un pas spre mai bine se va 

fi făcut atunci, când mai mulți pro
ducători de aceiaș fel, se vor înțelege 
pentru a organiza în comun munca în 
uzinele lor, pentru ,a> specializa fabri
catele lor, nu numai în raport cu si
tuația geografică a uzinelor lor, dar

în scopul realizării celor mai 
bune condițiuni de muncă.

Aceasta va fi adevărata realizare 
practică a raționalizării în industrie. 
Nu avem decât să ne uităm la Ame
rica, unde ne-a venit Taylorismul și 
Fordismul și unde producțiune» în 
•serie a putut fi înlocuită nu numai 
prin faptul că zilnic a crescut pute
rea de cumpărare a unei populații pe 
fiecare zi mai bogată, dar încă prin- 
-tr’o standardizare metodic concepută 
și metodic pregătită.

Necesitatea colectivității 
în organizația industriei 
naționale

Germania datorează prosperitate! 
ei industrială faptului, că după fali
mentul mărcei, lipsiți de prima de 
producțiune, pe care le-o oferă de 
fapt o monedă a căror puj re de cum-



mnire descreștea zilnic, industriașii 
s’au găsit în fața unei dileme, sau să 
comprima prețurile de cost, sau să 
închidă fabricele. Atunci în Germa
nia sforțările individuale pentru o 
raționalizare a industriei,

an fost complectate prin acele 
faimoase carteluri, p"rin fuziuni 
de întreprinderi, prin comptua- 
mri de desfacere, cari au stabilit 

. între industriașii de aceiaș spe
cialitate, o comunitate de intere
se și o înțelegere, conformă cu 

interesele lor.
Se știe la ce rezultate strălucite a dus 
arest fel de raționalizare a industriei 
Germaniei.

Putem noi ajunge la o raționalizare 
a industriilor noastre în acest sens? 
Realizarea acestui punct trebuie să 
facă în viitorul cel mai apropiat pre
ocuparea de căpetenie a organizației 
noastre profesionale. Raționalizarea 
industriei române trebuie însă să în
ceapă cu altceva mai important și mai 
urgent. O problemă gravă pentru noi 
primează orice raționalizare. Acea
stă problemă este

educația masselor în favoarea 
producțiunei naționale.

Sunt oameni de Stat, cari sunt cu 
totul ignoranți despre forțele produc
tive ale țării.

Ne trebuie un mijloc de propagan
dă rațională și națională în aceiaș 
timp. Ne trebuie un organ de publici
tate zilnic, în primul rând. Apoi, 
Uniunea Generală a Industriașilor 
trebuie să înceapă imediat organiza
rea unei serii de conferințe, în cari, 
pc baza datelor ce noi vom furniza, 
economiști tehnicieni, oameni de ști
ință, oameni de Stat, su spună lumei 
dela noi, cu ce procent considerabil 
industria națională eontribue la spo
rirea avuției naționale și deci la buna> 
stare generală. Să arătăm cu cât in
dustria eontribue la sarcinele Statu
lui, să arătăm câte salarii plătim la 
lucrători și la personalul nostru, să 
arătăm tot ce industria națională a 
înfăptuit pentru buna stare materială 
și morală a muncitorimei dela noi.

Problema sindicalizării
Dar această propagandă pentru e- 

dueațiunea masselor nu este suficien
tă. Trebuie <ku noi înși-ne să ne com
plectăm educația, în sensul unei cola
borări între noi. Necesitatea sindica- 
lizărei se impune de astăzi înainte ca 
o necesitate inexorabilă. Fiecare gru
pare de ■industrie să înțeleagă că 
numai printr’o colaborare în comun 
vor putea ajunge la o mai metodică 
organizare a fabricelor, la o mai me
todică utilizare a materiei prime, la o 
reducere a manei de operă printr’o 
mai bună supraveghere a fabricației, 
la o mai metodică alegere a tipurilor 
de mărfuri produse; în fine

să ajungem la standardizare, su
prema tendință a industriei noa 

stre,
dacă voim viabilă și în stare să re
ziste atacurile din afară, eari ne pân
desc cu înverșunare.

Sindicalizarea ne va permite o 
mare ameliorare în obținerea cre
ditelor, atât interne, cât și ex

terne.

Sindicalizarea ne va permite vânza
rea în comun a produselor, deci pu
tința de a câștiga o clientelă, care 
până în prezent scapă din mâinile 
noastre, acaparată de producțiunea 
streină, sau ignorantă de puterea noa
stră de producțiune. Sindicalizarea 
ne va permite

selecționarea clientelei și putința 
de organizare comercială mai 
corespunzătoare situației interne 
' a țării.
Marele vrăjmaș al industriei națio

nale, streinătatea, nu ne învinge nu
mai prin preț și calitate, ci ne în
vinge mai mult prin acordarea de cre
dite, în condițiuni pe cari noi indi
vidual nu le putem face, dar pe cari 
sindicalizați, prin birourile comune 
de vânzare, ne va fi posibil să reali
zăm cu înlesnire.

Tailorism și Fordism
S’a vorbit la noi prea mult despre 

Fordism și de Tailorism. Dacă ne-am 
ocupa puțin și de ce se petrece mai 
aproape de noi, am înțelege poate și 
mai bine rostul și importanța organi
zației noastre.

Să culegem exemplul iară din Ger
mania. Dupăcum se știe germanii, 
pentru a ajuta raționalizarea indus
triei lor, dupăce au constatat eroarea 
comisă de a privi cu ochii mult prea 
binevoitori raționalizarea americană, 
și dupăce au constatat, că cecaec so 
putea realiza în America nu convenea 
de loc sau aproape de loc industriei 
germane, germanii au recurs la mij
locul descris mai sus: dela raționali
zarea individuală au trecut la rațio
nalizarea colectivă. Această raționali
zare, la început însă, nu s’a aplicat 
decât la partea tehnică. Serviciile ac
cesorii, magazinele, ambalajul, conta
bilitatea, partea comercială fusese ne
glijată. S ’a observat că

nu se dăduse atențiunea suficien
tă legăturilor ce existau între 
diversele elemente, cari constitu
iau în ansamblul ei producțiunea 

și că problema trebuia să fie studiată 
dinlr’un punct de vedere mult mai 
general, mult mai complex. Atunci 
Statul a creeat, ceeace germanii nu
mesc „Reichskuratorium fiir Wirt- 
schaftlichkeit” , sau pe românește

„Oficiul de Studii pentru amelio
rarea condițiunilor economice de 

producțiune."
Așadar aeest organism de Stat 

s’a creeat în 1921 de către gu
vernul german, dupăce din 1917 se 
începuse experiențe de aceiaș fel, fă
cute printr’un organism privat numit 
„Oficiul de Normalizare”. Grație Ofi
ciului de Studii pentru ameliorarea 
condițiunilor economice de producți
une, s’a putut face în Germania în
treagă în 1925 și 1926 o companie 
foarte inteligent dusă, în favoarea 
raționalizării. Astăzi acest oficiu este 
singurul care lucrează efectiv pentru 

■educarea industriașilor, în sensul ra
ționalizării. Organizarea Reichskura- 
torului constă dintr’o comisiune, în 
care toate părțile interesate sunt re
prezentate. Această comisiune prepa
ră lucrările, le aduce la cunoștința 
publicului printr’un serviciu de presă 
perfect organizat.

Un buletin special, distribuit gratis, 
aduce la cunoștința tuturor progrese

le realizate în raționalizarea economi
că generală a țarii. Oficiul, când are 
nevoe de experiențe sau încercări de 
făcut, însărcinează cn lucrările orga- 
zațiile profesionale respective.

Toate cheltuelile sunt suportate 
de Stat,

insă oficiul este o administrație in
dependentă, condusă și supraveghîată 
de cei interesați. Oficiul a făcut până 
acum o sumă de lucrări interesante, 
cum de exemplu, s’a ocupat cu defi
nirea produselor industriale, cu con- 
dițiunile de recepție a materialelor, cu 
designarea și caracterizarea uniformă 
a produselor textile, cu designarea și 
caracterizarea cerealelor, a făinuri
lor, a cernelei ,etc.

O secțiune a acestui oficiu se ocupă 
cu producțiunea și cu finisajul, stu
diind și analizând de exemplu che- 
stiuneai ambalajului și mai ales a. co
stului, în scopul de a se putea unifor
miza de exemplu lăzile, eoletele, să se 
micșoreze volumul, deci să se reducă 
prin aceasta costul transportului, 
cheltuelile de asigurare, etc.

Nu putem cere la noi atât de mult. 
Dar dacă organizația noastră profe
sională ar înțelege cât de mare preț 
are pentru o industrie, fiecare din 
părticelele ce compun costul produsu
lui, dela modul cuin se cumpără și 
cum se transportă materia primă și 
până la modul cum se ambalează pro
dusul,

atunci problema raționalizărei la 
noi, ar face un progres enorm, 
căci s’ar putea începe pregătirea 
pentruca elementele din cari se 
compune costul unui produs, pâ
nă la punctul de desfacere, fiind 
bine cunoscute, noi să ajungem 
la o ieftinire a producțiunei și 
deci la putința de a concura pro

dusele străine.
încurajarea industriei 
naționale

Revenind la starea actuală de lu- 
cran, doua necesități imperioase văd 
cum înaintea noastră, anume, 

necesitatea întocmirei unei legi 
pentru încurajarea industriei na
ționale și creearea unui Consiliu 

Economic Superior.
Despre necesitatea unei legi pentru 

încurajarea industriei naționale cred 
că nu mai este nevoie să spun prea 
multe. Ceeace era înainte de răsboiu, 
astăzi nu se mai potrivește. Noui si
tuații s’au creeat, noui stări de fapt, 
eari cer o organizație nouă, adequată 
împrejurărilor în cari ne mișcăm și 
mediului în care ne desvoltăm.

O lege de încurajare a industriei 
naționale nu mai poate să conțină 
nici prevederi pentru scutiri de im
pozite, nici pentru reduceri de tarife 
de transport. Alte tipuri, alte nevoi, 
alte cerințe.

Industria națională are nevoe as
tăzi de credite ieftine pentru a-și 
reface utilajul și pentru a-și pu
tea organiza metodic desfacerea

In această direcție o primă prevedere 
în viitoarea lege. Industria națională 
are nevoe de mijloace pentru a lupta 
în contra dumpingului străin, deci 
prime de producție, prime de export, 

fie direct, fie prin refacție? Indus
tria națională are nevoe de materii 
prime, iar economia națională urc ne
voe de mijloace de trai pentru o po
pulație lipsită de alte resurse.

Deci regiuni anumite, în cari o in
dustrie ar fi necesară. Ea s’ar instala 
acolo, fie pentru a utiliza o materie 
primă mai ușor de procurat, fie pen
tru a ajuta o populație nevoiașă. De 
aci necesitatea unei politici de Stat, 
care s’ar traduce prin anume dispo- 
zițiuni în legea pentru încurajarea in
dustriei naționale. Bine ar fi să adop
tăm dispozițiile din legea ungară, sau 
să găsim altele pentru realizarea sco
pului de mai sus. Industria națională 
are nevoe de tarife vamale, cari să 
poată să joace la un moment dat în 
favoarea producțiunei naționale.

Putem mai face aceasta cu un tarif 
vamal unic, votat și sancționat de 
Parlament, deci novarietur? Sau ar fi 
nevoe ca o politică de Stat să reție 
anume articole industriale, pentru 
care guvernul țării să dea la un mo
ment dat anumite directive, urcând 
sau coborând taxele vamale, după ne
cesitățile economiei naționale. Legea 
pentru încurajarea industriei națio
nale ar trebui să facă mențiune, cel 
puțin, de aeest lucru.

După expunerea acestor principii, 
d. director gen. Mircea a mai vorbit 
pe larg și amănunțit despre legea 
pentru încurajarea industriei națio
nale, asupra cărei vom reveni în nu
mărul viitor al ziarului nostru.

A nagyváradi Economia 
Rt. igazgatósága

A nagyváradi Economia Rt. április 
18-án tartotta meg rendes évi közgyű
lését, amelyen a régi igazgatóság he
lyébe , — amelynek mandátuma az 
idén járt le — uj igazgatóságot vá
lasztott.

Az igazgatóság elnökévé újból 
Popper Ákost, a Banca Fuzionată 
(Egyesült Bank) vezérigazgatóját, 
az igazgatóság tagjaivá pedig dr. 
Vostinar János városi főjegyzőt, dr. 
lacob Lázárt, a jogakadémia dékán
ját, Szana Zsigmondot, a Temesvári 
Bank és Kereskedelmi Rt. vezérigaz
gatóját, továbbá László Zsigmondot, 
az Economia ügyvezető igazgatóját, a 
budapesti érdekeltség képviselőiként 
pedig Molnár S. a budapesti Nemzet
közi Gépkereskedelmi Rt. vezérigaz
gatóját és Ernyei Tibort, a budapesti 
Nemzetközi Gépkeresekedelmi Rt. 
igazgatóját választották meg.-

A vállalat, amely a Máv Gépgyár 
gyártmányait képviseli Erdélyben és 
amelyeknek minősége elsőrangú, hova
tovább mind nagyobb tért hódit az 
erdélyi, illetve a romániai piacon me
zőgazdasági gépeinek elhelyezésével.

Bukarestben az utazó urak talál
kozó helye “Restaurant 

BURSA 
ízletes román és str. Mihail Vada 1, 
magyar konyha. - t Armr akt
Utazók 10 száza- QmGiy&i AUSLíAly- 
ben részesülnek. DÉR VILI vezeti

A National Gas Engine Comp., Ashton (Anglia)
gyártmányait képviselő világhírű compressornélküli

National Dieselmotorok
alacsony fordulatszám és csekély üzemanyagfogyasztással, 
fekvő és álló elrendezésben, rendkívül kedvező fizetési 
feltételek mellett kaphatók az erdélyi vezérképviseletnél:

Economia Kereskedelmi és Ipari
Részv.-Társaságnál, Oradea

Árajánlatokat készséggel küldünk !



Lefolytatták a vizsgálatot a$ 
a^adi postavám ellen

Christea bukaresti váminspektor vizsgálata alapján 
fognak dönteni a működési jogától megfosztott 
Manta-féle vámiroda ügyében — Az aradi keres
kedők érdekképviseleteinek megállapítása szerint 
Aradon nincs szükség ojabb postai vámiroda 

felállítására
Részletesen ismertettük azokat az 

anomáliákat, amelyek az aradi postai 
vámiroda működésével kapcsolatosan 
felmerültek és amelyek arra késztet
ték az aradi kereskedőket, hogy vizs
gálóbiztos kiküldését kérjék Buka
restből. Május 3-án érkezett meg 
Aradra Cristea bukaresti váminspek
tor a szükséges vizsgálat lefolytatása 
céljából. A vizsgálatra delegálták 
Bogdan bukaresti postavezérfelügye- 
lőt is aki azonban nem utazott le 
Aradra és táviratilag közölte a ke
reskedelmi és iparkamarával, hogy 
betegsége miatt nem vehet részt a 
vizsgálat lefolytatásában.

Cristea inspektor informativ jelle
gű értekezletet tartott, amelyen reszt
vettek a kereskedők érdekképvisele
tei nevében Domán Sándor, Pacura- 
riu Brutus és Szöllössy Zsigmond. Az 
értekezleten konkrét panaszokat is
mertettek Cristea felügyelővel és 
adatszerűén bizonyították a postai 
vám mulasztásait. Részletesen tájé
koztatták az inspektort az aradi Né
meth, Szenes és Schwartz cég pana
szaira, amelyet a Manta-féle vám- 
iroda ellen nyújtott be. A cégnek a 
mult évi december 5-én áruja ér
kezett az aradi postávámhoz, a cég
tulajdonosok 28 ezer lejt még az nap 
lefizettek az irodának, de az árut 
csak a folyó év január havában tud
ták megkapni, ekkor is csak úgy, 
•hogy bűnvádi feljelentéssel fenyeget
ték meg a vámiroda tulajdonosát. Tá
jékoztatták a bukaresti inspektort az

Véglegesen eladták az Aradi Ter
mény- és Áruraktár Rt. részvényeit
Báró Andrényi Lajos 560 ezer lejéit vásárolta meg 
a 933 darab részvényt — A vevő átvállalta a Ter
mény- és Áruraktárnak az Aradi Ipar- és Népbanknál 

fennálló közel 6 millió lejes tartozását
Megírtuk, hogy az Aradi Tennény- 

és Áruraktár Rt. azon részvénypa
kettjére, amely a felszámolás alatt 
levő Aradi Ipar- és Népbank tulaj
donában van, április 20-án árverést 
tartottak, amelyen Mairovitz Márton 
aradi fatermelő képviseletében dr. 
Antal temesvári ügyvéd 250 ezer le
jért vásárolta meg az értékpapírokat 
és egyben átvállalta a Termény- és 
Áruraktárnak az Aradi Ipar- és Nép
banknál fennálló közel G millió lejes 
tartozását.

Az árverés után a törvényes nyolc 
napi határidő letelte előtt dr. Isse- 
kutz László aradi ügyvéd 100 ezer 
lejjel magasabb utóajánlatot nyúj
tott be, mint Mairovitz Márton aján
lata volt. Az utóajánlat beérkezése 

aradi Huppert és Gonda cég pana
száról is..

Az. értekezleten a kereskedők ér
dekképviseleteinek delegátusai között 
az a vélemény alakult ki, hogy

Aradon nincs szükség njabb vám 
iroda felállítására,

hanem a meglevő iroda működését 
kell reorganizálni és olyan alapokra 
fektetni, hogy annak tevékenysége 
ellen a kereskedők részéről indokolt 
panasz ne merülhessen fel. Criste* 
felügyelő is osztotta ezt a nézetet és 
akceptálta a kereskedők azon kíván
ságát, hogy az elvámolást saját ma
guk is végezhessék, illetve engedé
lyezzék, hogy a cégek közjegyzőileg 
meghatalmazott alkalmazottal is ki
válthassák a postai vámhivatalhoz ér
kező árukat.

Cristea felügyelő megígérte, hogy 
a kereskedők jogos panaszáról rész
letes jelentést fog tenni a miniszté
riumnak, egyidejűleg pedig felhívta 
őket, hogy az aradi postai vámnál 
heverő csomagjaikat és áruikat sür
gősen váltsák ki, mert ellenkező eset
ben a vámhivatal kénytelen lesz azo
kat elárvereztetni. Az értekezlet és a 
vizsgálat lefolytatása után Christea 
felügyelő visszautazott Bukarestbe 
és jelentése alapján fog döntés tör
ténni, hogy a Manta-féle vámiroda 
visszakapja-e működési jogát, vagy 
pedig más koncessziónáriust bíznak 
meg az aradi postai elvámolás lebo
nyolításával.

szükségessé tette uj árverés megtar
tását. Május 4-én tartották meg dr. 
Beles aradi közjegyző irodájában a 
második árverést, amelyen a pénzin
tézet felszámolóbizottságát dr. Fis- 
cher Jenő és dr. Krennér Zoltán ügy
védek képviselték. Az árverés alá ke
rülő 933 darab részvény kikiáltási 
árát az eddig elért 350 ezer lejben 
állapították meg azzal a hozzáfüzés- 
sel, hogy a vevő az aradi Termény
éi Áruraktárnak az Aradi Ipar- és 
Népbanknál fennálló 5 millió 899 
ezer 530 lej tartozását is átválalni, il
letve kifizetni köteles.

A megismételt árverésen báró An- 
drényi Lajos és dr. Antal ügyvéd ver 
senyeztek a részvények megszerzé
séért.

Az árverést dr. Antal nyitotta meg 
és dr. Issekutz László utóajánlatá
val szemben 3G0 ezer lej vóttelárat 
kínált fel a részvényekért. Báró Ah- 
drényi Lajos 370 ezer lejt kínált fel 
és megindult a hosszadalmas és érde- 
dekes részletekben bővelkedő árverés, 
amelynek végeredménye az lett, hogy 
az Aradi Terény- és Áruraktár. 933 
darabból álló részvénypakettjét a fel
számolás alatt levő pénzintézettel

Az aradi cukorrépatermelők 
megtartották gyűlésüket

A-répatermelés jövedelmezőségének fokozását 
tanulmányozzák

Az Erdélyi Cukorrépatermelők Szö
vetségének aradi tagozata május 5-én 
tartotta meg évi rendes közgyűlését 
az aradi Mezőgazdák Rt. helyiségé
ben, a gazdaközönség élénk érdeklő
dése mellett. A közgyűlésen dr. 
Purgly László szövetségi elnök elnö
költ, akinek tartalmas elnöki meg
nyitója után Alföldy Pál, a szövetség 
előadója tette meg évi jelentését.

A jelentés az elmúlt másfél év min
den olyan mozzanatát felölelte és 
részletesen ismertette, amely az erdé
lyi cukorrépatermelők érdekeit érin
tette. Ismertette az őszi répaátvéte
lek ellenőrzési módozatait és az azok

Az aradi Egyesült Bank Rt. 
megkezdte a betétek kifizetését
Három napi tárgyalás után sem döntött a bíróság a 

legújabban beadott 11 csődkérés ügyében 
Elutasították a bűnügyi zárlatot kérők beadványát

A fizetésképtelenné vált aradi . 
Egyesült Bank Rt. felszámolási ak- I 
ciója olyan előrehaladott stádiumba | 
került, hogy a felszámolóbizottság • 
május 9-én megkezdte a betétek nyolc 
százalékának kifizetését. Rövid időn 
belül a bizottság' újabb nyolc száza
lékot fog kifizetni a betéteseknek, 
miután a felszámolóbizottság

a betétek összegének körülbelül 
20 százalékát már inkasszálta.

A 16 százalék kifizetése után fenn
maradó 4 százalékot a felszámolást 
eddig még el nem fogadó és ismeret
len betétesek részére tartják fenn.

A betétek kifizetésének megkezdé
sét súlyos bonyodalmak késleltették. 
A pénzintézet ellen ugyanis tömege
sen adtak be csődkéréseket és hosz- 
szu ideig az a veszély fenyegetett, 
hogy a felszámolás lebonyolítása le
hetetlenné válik. Az aradi törvény
szék csődbírósága azonban három na
pos folytatólagos tárgyalás után sem 
döntött a legújabban beadott 11 
csődkérés ügyében, hanem elhalasz
totta a tárgyalást május 14-re, ami
kor is metrhozza végleges döntését.

A csődkérők, amikor értesültek a 
bíróság határozatáról, újabb manő
vert indítottak a pénzintézet, illetve 
a felszámolóbizottság ellen. Újabb be
adványt intéztek az aradi törvény
székhez, amelytől 

szembenáfennálló tartozás átvállalá- 
savai 560 ezer lejért .báró Andrényi 
Lajos vette meg. ... ....

Az 560 ezer,lej a részényekért-el
érhető legmagasabb ár és miután va
lószínűtlen, hogy a második árverés 
után is utóajánlatot adjanak be, az 
Aradi Termény- és Áruraktár részvé
nyei véglegesen báró Andrényi Lajos 
tulajdonába mennek át.

ellen felmerült panaszokat, valamint 
a melasz kiszolgáltatásával kapcsola
tosan észlelt nehézségeket. Szakszerű 
előadásban világosította fel a cukor
répa termelőket a műtrágyázás gaz
dasági jelentőségéről és megvitatta a 
cukorrépatermelés jövedelmezősége 
fokozásának módozatait is.

A nagy tetszéssel fogadott jelentés 
után a jövő évi munkaprogrammot 
terjesztették elő, majd dr. Jancn 
Ádám ország-gyűlési képviselő, a cu
korrépát termelő gazdák nevében kö
szönetét mondott a szövetség vezető
ségének buzgó és eredményes mun
kálkodásáért.

■ azt kérték, hogy betéti összegeik 
biztosítása céljából rendeljék el 

' a bűnügyi zárlatot az Egyesült 
Bank éllen.

Az aradi törvényszék azonban nem 
honorálhatta ezt a kérést, miután a 
pénzintézet ellen nem rendelték el a 
csődöt. Ilyen bonyolult helyzetben 
kezdte meg a pénzintézet felszámoló
bizottsága a betétek nyolc százaléká
nak kifizetését.

A ténylegesen eszközölt kifizeté
sek megnyugtatólag hatottak a 

nyugtalan betétesekre, 

akiknek türelmetlenségét és akcióját 
sikerült leszerelni és így remény van 
arra, hogy az Aradi Egyesült Bank 
Rt. likvidálása simán fog befejezést 
nyerni.

Statul a înființat ín 
uUIlț. Arad lângă bariera 

din Calea Radnei un
Depozit de scânduri, leaturi și ștafli 
din cea mai bună calitate, cari se 
vând în mic cu preturi reduse. 

Orice concurență exclusă.
Direcț. IX-a Reg. Silvică Arad.
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Ftísíónáínak a Sfatul Negustoresc és as 
Erdélyi és Bánsági Kereskedői Testületek 

Országos Szövetsége
Az országos és egységes szövetség neve Unirea lesz — 
Aradon véglegesítik az elvben már kimondott fnziót — 

Kibővül az aradi kereskedők Testületé

is megfelelő helyiséget rendezné
nek be. ■

A tárgyalások állandóan folynak 
es valószínű, hogy sikerül Arad ke
reskedőinek érdekképviseletét és tár
sadalmi életét ergs és tekintélyes 
szervbe tömöríteni. Ha az elgondolás
ban is nagyszabású tervet sikerül 
realizálni, úgy Románia kereskedői

joggal remélhetik, hogy
ti kormánytényezők hangulata is 
megváltozik a kereskedőkkel szem

ben.
és az uj szerv olyan tekintéllyel és 
befolyással fog rendelkezni, amely 
Románia kereskedőit . gazdasági . és 
helyzeti fajsúlyúknál fogva joggal 
megilleti. ■

Részletesen beszámoltunk legutóbbi 
számunkban az aradi Kereskedők Tes
tületének gyűléséről és arról, hogy 
Erdély és a Bánság kereskedőtársa
dalma részéről mind intenzivebben 
nyilvánul meg az óhaj, hogy

országos jellegű testületben egye- 
■ sitsék a romániai kereskedők azo- 

kot az erőket,
amelyek eddig külön érdekképvise’s- 
tekben, szétforgácsolva harcoltak Ro
mánia kereskedő-osztályának érde
keiért.

Az aradi Kereskedők Testületének 
közgyűlésén Dámán Sándor elnök ja
vaslatára már kimondották áz Er
délyi és Bánsági Kereskedői Testüle
tek Szövetségéhez való csatlakozást, 
amely szövetségnek az elmúlt héten 
Temesváron megtartott elnöki tanács
ülésén

elvben már el is határozták a ke
reskedők országos jellegű központi 
és egységes testületének megszer

vezését,
illetve a meglévő külömböző kereske
dői egyesületeknek, helyesebben a 
Sfatul Negostorescnek és az Erdélyi 
és Bánsági Kereskedői Testületek 
Szövetségének fúzióját. A fúzió gya
korlati megvalósítása módozatainak 
kidolgozására külön szakbizottságot 
delegáltak, amely közelebbről Aradon 
fogja megtartani értekezletét.

A bizottság tagjai többek között dr. 
Fried János, a nagyváradi Kereske
delmi Csarnok főtitkára, Kun Riehard 
dr. Böhm és dr. Farkas. Az aradi ke
reskedői testületeket Domán Sándor 
és dr. SzöUössy fogják képviselni.

Az értekezlet, 'amely szigorúan bi
zalmas jellegű lesz, tárgyalásaiba jogi 
szakértőket is fog bevonni, akiknek 
tanácsait kikéri az nj országos keres
kedő egyesület alapításának, illetve a 
fúziónak minden kérdéséről.

A terv szerint
az, uj kereskedői szerv, amelynek 
neve Unirea lesz, a legteljesebb 

autonómia alapelvén épül fel.
Az eddigi lefolytatott fúziós tárgya
lások során már leszögezték, hogy 
úgy a Sfatul Negustoresc és annaK 
filiáléi mint pedig az Erdélyi és 
Bánsági Kerskedői Testületek Orszá
gos Szövetsége' mint önálló tagtestü
letek lépnek be az országos korporá
cióba és ■

az Unirea vezetésére mindkét fél . 
egyenlő számban delegál vezetőt.

A tárgyalások során a Sfatul Negus
toresc elnöksége hajlandónak mutat
kozott arra, illetve kijelentette, hogy 
likvidálja azokat a fiókjait, illetve ta
gozatait, amelyeknek a működése ed
dig bármely okból nem volt eredmé
nyes, feloszlatja és e fiókok feloszla
tásával kiván segítségére lenni a kü
lönböző városok és vidékek kereske
dői szervezeteinek megerősödésére. A 
terv szerint

a Sfatul Negustoresc aradi, nagy
váradi és temesvári fiókja fel

oszlik.
A fúziót, illetve az Unirea megala

pításának tervét nagy lelkedéssel fo
gadta Erdély és a Bánság kereskedő- 
társadalma, amely joggal reméli azt, 
hogy a szétforgácsolt erők koncen
trálásával hatványozott mértékben le- 

hét Románia kereskedelmének érőiké
ben munkálkodni és olyan eredménye
ket elérni, amelyeket eddig a külöm
böző kereskedői, érdekképviseleteknek 
— épen izoláltságuk következtében— 
kiharcolniok eddig nem sikerült.

A kereskedői testületek egységesí
tésével van összefüggésben az aradi 
Kereskedők Testületének az aradi 
Lloyd Klubbal megkezdett fúziós tár
gyalása is. Köztudomású, hogy az 
aradi Lloyd Klub is kereskedelmi tes
tület, amely azonban működésének 
súlypontját kizárólag társadalmi térre 
és a klubbéletre fektette. A megindí
tott tárgyalások azt célozzák, hogy

a Kereskedők Testületét és a Lloyd 
Klubot .egyesítsék,

ami gyakorlatilag annál könnyebben 
megvalósítható, mert a Kereskedők 
Testületének csaknem valamennyi 
tagja ta Lloyd Klubban is tag és vi
szont.

A fúziós tárgyalások impulzusául 
szolgál az, hogy sem a Kereskedők 
Testületének, sem pedig a Lloyd 
Klubnak nincs szekháza. A székház 
megteremtését úgy tervezik, hogy

a Kereskedők Testületének eg;fik 
épületét értékesítik, illletve ap
portként viszik be az uj alaku

latba.
Tárgyalások indultak meg a Banca 
Românească aradi fiókjának igazga
tóságával is, hogy az épülőfélben levő 
és az Aradi Ipar- és Népbank volt 
székhazának, a Bohus-féle palotának t 
megvásárlásával feleslegessé vált pa
lotát a Banca Românească adja el a 
fuzionáló kereskedői testületek szék
háza céljaira, illetve az építés alatt 
levő palotát cserélje el a Kereskedők 
Testületé valamelyik ingatlanával. A 
palota további felépítéséhez szüksé
ges összeget

• amortizációs kölcsönből kívánják 
fedezni,

amelynek törlesztésére garanciát nyújt 
az, hogy az uj alakulat hatalmas tag
létszámának tagdijaiból jelentős és ál
landó összegek folynak be.

A tervek szerint az uj épületben a 
■klubhelyiségeken kivül a kereskedők 
ügyeivel permanensen foglalkozó fő
titkári, illetve titkári hivatal céljaira

********<*44-»*4-&**4+**«******M-»*«**44*>M*4MHhí***fr*fr**

Fizetésképtelen lett a Reíck B, Károly 
aradi kötél- és zsínegáru cég

Mi okolta at 54 éve fennálló cég insoívencíáfát ? — 
Moratórium esetén száz százalékot garantálnak a cég- 

tulajdonosok
A súlyos gazdasági helyzet újabb 

áldozatot követelt az aradi piacon. A 
stabilnak és prímának ismert aradi 
Reich B. Károly kötél- és zsinegáru- 
cég május 3-án beszüntette fizetéseit.

Az iuzolveneia mindenkit váratla
nul ért. A cég iránt megnyilvánuló 
közbizalmat bizonyítja az, hogy né
hány héttel ezelőtt az Aradi Polgári 
Takarékpénztár szerződésileg bízta 
meg a Reich-céget a pénzintézet tu
lajdonát képező pankotai bútorgyár 
termékeinek eladásával.

•Az inzolveneia bejelentésére az 
kényszeritette a cégtulajdonosokat, 
hogy

a vállalatot 1 millió lej adóval 
sújtották,

egyik hitelező bank pedig felszólítot
ta Reichékat 1 millió lej tartozásuk 
azonnali kiegyenlitésére. A cég nem 
tudott ennek a követelménynek azon
nal eleget tenni, mire a bank betáb- 
láztatta a követelését a cégtulajdono
sok ingatlanaira. Ezt követőleg

Expoziția Volantă a Uniunei Camerlíor 
de comerț din România va vizita și ora

șele mai mari din Ardeal și Banat
Programul expozițiilor

Expoziția volantă a României, în
ființată acum doi ani sub auspiciile 
Uniunei Camerelor de Comerț și In
dustrie, a participat la târgurile de 
mostre dela Milán, Salonic și Viena, 
Obținând mare succes. In țară expo
ziția a fost deschisă cu 21 de orașe 
principale din țară.

Uniunea Camerelor de Comerț și 
de Industrie, urmărind propășirea 
vieței economice și intensificarea pro- 
ducțiunei industriale a țărei, continuă 
și în acest an activitatea începută 
acuma 2 ani, prin organizarea Târ

másik hét aradi pénzintézet is a 
cég ingatlanaira eszközölt bekebe- ’ 
lezéssel biztosította a követelését.

Reichék azonnal megkezdték a tár
gyalásokat a hitelezőkkel, akik kö
zött az összes aradi és néhány temes
vári bank szerepel, összesen 4 és fél 
millió lej követeléssel.

A cég tartozásainak összege kö
rülbelül 13—15 millió lej.

A hitelezők nagyrésze külföldi gyá
ros és nagykereskedő, többek'között 
a Szegedi Kenderipar Rt. és egy mi
lánói gyár.

A cégtulajdonosok moratóriumot 
kérnek, amelynek megadása esetén

az összes követelések 100 száza
lékos kiegyenlítését garantálják.

Biztosítékul szolgálnak erre a cégnek 
tekintélyes összeget képviselő és el
sőrendű követelései, valamint nagy- 
értékü ingatlanai. Az egyezkedési 
tárgyalások kedvezően haladnak 
előre.

gului Volant al României.
. Această manifestațiune economică 
a țărei, înglobează actualmente 500 
industrii românești, ale căror produse 
expuse pot semăna încrederea în masa 
consumatorilor pentru produsul na
țional, iar pe de altă parte de a servi 
la încheerea afacerilor între lumea 
.comercială și industrială.

Rezultatele obținute de organizația 
Uniunei Camerelor de Comerț și de 
Industrie, sunt binecunoscute atât 
după participările ce au avut loc la 
târgurile internaționale din Milano, 
Salonic și Viena, cât și după cele 21 
de expuneri în centrele principale din 
țară.

In vederea deschiderei Târgului la 
Buiuiești, Direcțiunea Generală Cfr. 
a acordat o reducere de 50 la sută la 
înapoere, pentru vizitatori, cari pe 
baza certificatelor de călătorie elibe
rate de Tâig vor beneficia de această 
reducere.

Vizitarea orașelor mari 
din Ardeal și Banat

Conform programului, după închi
derea expoziției din Capitală, colec
țiile complectate cu mărfuri noui ale 
târgului volant vor fi expuse și în 
marele orașe ale Ardealului și a Ba
natului după următorul' program: 
Intre 3—9 Septembrie Déva, între 
15—22 Septembrie a. c. Lugoj, iar 
după aceasta vor urma și alte loca
lități din țară.

Cititi „Lemnul"



Noui norme pentru încărcarea mărfurilor 
Ia C. F. R.

Mărfurile de preferință
Administrația căilor forate a dis

pus, ca începând de Marți 15 Mai 
stațiunile să nu mai poată' încărca 
nici un vagon — cu nici un fel de 
marfa — fără ordinul biuroului de 
di’ijiie.

Excepție fae numai transporturile 
de călătorie expresă mare și mică vi
teză, în colectivele obligatorii și su
plimentare, cadavrele și lucrătorii în 
grupe, cari se vor încărca din oficiu, 
fără o altă aprobare.

Acoperirea nevoilor de 
vagoane

Stațiunile își vor acoperi nevoile 
lor zilnice din vagoanele ce le sunt 
dirijate și din acele ce le au în sta
ție și le sunt lăsate pentru încărcare.

Când vagoanele sunt suficiente să 
acopere nevoile zilei respective, ele 
se vor pune la încărcare pentru toți 
coman datorii acelei zile.

încărcarea mărfurilor de 
preferință

Dacă vagoanele nu sunt suficiente 
pentru acoperirea întregei cereri, 
atunci stațiunea va proceda astfel:

In primul rând va distribui vagoa
nele — în afară de călătorie, că do
resc și lucrătorii — la mărfurile pe 
cari serviciul central de dirijére le 
declară de preferință, în ordinea ce 
urmează:

a. Carnea proaspătă, berea, peștele 

proaspăt, animalele și efectele de mu
tare.

b. Fructele și zarzavatul proaspăt 
și anume strugurii, cireșele, vișinele, 
caisele, piersicele, pătlăgelele roșii, pe
penii și salată verde.

c. Vagoanele necesare pentru trans
portarea mărfurilor devenite defecte 
sau din -vagoanele streine cari se des
carcă conform R. I. V.-ului.

d. Explozibilele în zile fixate.
e. Vagoane complecte de mare vi

teză cu taxe plătite la predare sau 
destinație, iar nu creditate (excepție 
curtea regală).

f. De asemeni vagoane complecte 
cu mărfuri de mare viteză cu taxe 
creditate.

Celelalte mărfuri
Din restul vagoanelor se vor satis

face apoi toate celelalte mărfuri, în 
mod proporțional cu vagoanele dis
ponibile sau cari vor mai sosi și în 
raport cu numărul vagoanelor cerute.

Calculul proporționalității se va 
face împărțind actimea vagoanelor 
disponibile la suma celor comandate, 
iar cu catul obținut se va înmulți, în 
ordine, fiecare poziție de cerere.

Rezultatul reprezintă câtimea va
goanelor ce se cuvin.

Acest calcul se va face pe tone, pră
dătorii și serii de vagoane acoperite, 
descoperite, platforme, cazane și spe
ciale.

Financiarii germani

susțin că: Călătoria guvernatoru
lui Băncii Franței la Berlin se 
poate considera ca foarte impor
tantă. In cercurile oficiale se de
clară că d. Horeau reîntoarce nu
mai dlui Schacht vizita acestuia 
din 1924. Se recunoaște totuși că 
convorbirile dintre cei doi condu
cători ai băncilor de emisiune se 
vor referi în primul rând la ches
tiunea pregătirii stabilizării mo
netare în România. Banca Fran
ței care și-a luat sarcina constitu
irii consorțiului de bănci de emi
siune, prevăvăzut în vederea sta
bilizării, se silește să obțină ade
ziunea Băncii Reichului la acest 
consorțiu, după ce s’a silit în a- 
celaș sens pe lângă băncile ame
ricane și engleze. Fără îndoială, 
în conversațiunile dela Berlin va 
juca nn rol esențial complexul 
problemelor româno-germane și în 
special necesitatea de a regula în 
prealabil vechile obligațiuni ale 
României, anume împrumuturile 
dinainte de războiu. De altfel, în 
aceste chestiuni este interesată și 
finanța engleză. Aci se afirmă că 
unele bănci engleze, în prima li
nie Schroeder, ar fi dobândit în 
ultimii ani pachete foarte mari de 
titluri ale împrumuturilor româ

Hotătifea Ministeríílííí de Industrie și 
Comerț asupra abrogarea legii speculei

nești plasate în Germania și din 
acest motiv doresc reluarea servi- 
ciului pentru împrumuturile în 
chestiune. Dacă suntem bine in
formați, guvernatorul “Băncii An
gliei, d. Montagu Norman a vizi
tat acum câteva zile pe guvernato
rul Băncii Franței și i-a prezen
tat dorințele finanței engleze în 
această privință.

Ce se aude în Franța?

Ziarele franceze aduc preciză
rile de mai jos în chestiunea acor
dului principal pentru regularea 
împrumuturilor dinainte de răz
boiu ale României în Franța:

Reluarea serviciului acestor îm
prumuturi în aur se va face pe 
ziua de 1 Ianuarie 1928, cu 40 
la sută. Această rată va crește în 
cursul primilor cinci ani cu câte 
2 la sută, și în anii ce vor urma 
cu câte 3 la sută, așa încât dela 
1951 serviciul să se facă în între
gime în aur.

„Agence Economique et Finan- 
ciere“ mai află că împrumutul ro
mân ‘din 1913, plasat pe piața 
Londrei, va beneficia de un tra
tament special, întrucât serviciul 
de dobânzi pentru acest împrumut 
se va face dela început la valoa
rea deplină.

Părere! streine asupra impru- 
mutuíuí extern de stabilizate a 

României
Obiectai tratativelor Moreaa-Schacht. Serviciul împra- 

matarilor românești dinainte de război

Importanta consfătuire dela Min. de Ind. și Comerț — 
Nu se va abroga legea speculei

După cum se știe guvernul a 
hotărât că în luna Iunie parlamen
tul va ține o sesiune extraordina
ră pentru ratificarea importului 
de stabilizare a României 'promisă 
de gruparea americană Blair.

In ajunul acestei ratificări are 
o deosebită importanță părerea di
feritelor state europene pe cari 
le-am dedus din mai multe arti
cole autentice, apărute în ziarele 
mari financiare din Europa.

In iczumat, părerea finanței 
streine se poate concretiza după 
cum urmează: t '

La Londra
Se afirmă că negocierile în ju

rul împrumutului român au ajuns 
la un stadiu destul de înaintat, 
deși emisiunea nu va avea pro
babil loc înaintea regulării împru
mutului francez intern.

Nu sunt informațiuni asupra 
punctului dacă Banca Franței a 
reușit să înduplece alte t Bănci 
Centrale, să participe la acorda
rea unui credit de stabilizare 
Băncii Naționale a ‘României sau 
dacă împrumutul va fi oferit și în 
alte țări afară de Franța și Sta- 
téle-Vnite. Cifra împrumutului va 
fi de 60 milioane dolari, suma. în
treagă urmând a fi afectată la 
sporul acoperirei biletelor Băncii 
Naționale. Afară de aceasta, vor 
fi credite franceze pentru mărfu
rile trebuincioase reconstrucției 
căilor ferate. Se crede eă încheerea 
unui agrement între gucezi ai ren
telor române antebelice este imi
nentă.

In Viena 
circulă diferite svonuri asupra îm
prumutului nostru extern. In cer- 

j curile autentice se afirmă__și a- 
ceasta sursă este cea mai compe

tentă în aceasta privință _ că: 
„Negocierile guvernatorului Băncii 
Franței cu ar. Schacht, președin
tele lui Reichsbank la formarea 
consorțului pentru stabilizarea va
lutei românești. S’a pus pe tapet 
chestia deținătorilor germani de 
rente românești și acea a Băncii 
Generale. Se va discuta un plan 
după care România va relua servi
ciul datoriei în aur, cu începere 
din Ianuarie 1929, cu ‘40 la sută. 
De la această dată, capitalizarea 
va spori din cinci în cinci ani, 
până ce va atinge sută la sută în 
anul 1951. Afară deaceasta, se va 
stabili un nou plan de amortizare 
care va prevedea achitarea com
plectă în 60 de ani. Pe această 
bază ar fi condus tratările fran
cezilor cu România.

Timișoara, IU. Piața Biserici (Templomtér) No. 2,

La ministerul de Industrie și Co
merț a avut Ioc o importantă consfă
tuire sub președinția dlui G. Assan, 
secretar general al «acestui departa
ment. La consfătuire, la care a parti
cipat marele număr reprezentanților 
diferitelor Camere de Comerț și In
dustrie s’a discutat reglementarea le
gii speculei.

D. G. Assan a arătat că scopul 
convocării celor prezenți este pentru 
a le lua părerea asupra modificărilor 
pe cari ministerul de industrie are de 
gând să le aducă regulamentului legii 
speculei. Modificarea regulamentului 
ar servi până la modificarea legii, 
care nu se poate face decât în timpul 
cât funcționează parlamentul.

Reprezentanții comerțului au cerut 
abrogarea legii speculei, dar după ex- 
plicațiunile date de către organele su
perioare ale ministerului de industrie 
și comerț s’a căzut de acord ca până 
la modificarea legii speculei să se mo
difice regulamentul legii astfel încât 
să se îndulcească regimul aplicat azi 
comerțului.

Prin modificările ce ministerul de 
industrie ți comerț are de gând să le 
aducă legii speculei, se urmărește des
ființarea totală a prețurilor maxi
male și nu se vor lua măsuri contra 
speculei propriu zise, ci mai mult 
contra fraudelor din comerț. De ase
meni se va da o publicitate cât mai 
largă făcându-se cunoscute organele 
cari sunt în drept să constate delic

tele de speculă. Procesele verbale în
cheiate de aceștia • urmează a fi tre
cute în 24 ore printr’o comisiune ee 
va funcționa în fiecare oraș și va 
lucra zilnic. Aceste comisiuni vor 
funcționa pe lângă primării și au ca 
seop să înlăture abuzurile ce se exer
citau până acum de către unele or
gane.

Procesai fondalai de penzii 
al foștilor funcționari ai 
Băncii Industriale și Popo

rale din Arad
Am raportat cu altă ocazie, că Au

toritatea Industrială din Arad a dat 
câștig de cauză foștilor funcționari 
ai Băncii Industriale și Poporale a- 
cum în lichidare, cari și-au reclamat 
fondul de penzii în sumă de 5 mili
oane lei.

Avocatul comisiunei de lichidare a 
făcut apel la Judecătoria de Ocol 
contestând totodată competința Auto 
rității Industriale. Cauza a fost re
partizată dlui judecător dr. Costa, 
care dupăce a ascultat părțile în li
tigiu a amânat pronunțarea hotărîrei 
pentru a putea studia dosarul, cauza 
prezintând și un interes principiar, 
care treee peste limitele litigiului.
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Scumpetea la Oradea
Importăm grâu din Ungaria — Odată cu grâul se 

scumpește și carnea
Odată eu marea urcare a chiriilor, 

Oradea se pomenește cu un nou val 
de scumpire. Brutarii și măcelarii 
gpcriati de brusca urcare a prețului 
«râului eu 20 la sută au hotărât scum 
pirea pâinei și a cărnei. Au înaintat 
memorii la primărie în cari au cerut 
să aprobe urcarea prețului pâinei 
dela 6 la 11 lei pâinea neagră, dela 
13 la 16 a celei mijlocii și dela 14 la 
1" a pâinei albe și libera dispoziție 
asupra prețurilor cornurilor și jim
blelor. Măcelarii au cerut urcarea 
cărnei dela 30 la 32 lei carnea de vacă, 
dela 39 la 44 lei carnea de vițel, dela 
43 la 48 lei carnea de porc, untura 
dela 59 la 68 lei, ete.

Brutarii amenință cu 
greva

d<Kă nu li-se satisface cererea care a 
fost determinată de scumpirea bruscă 
a grâului care dispăruse de pe piață. 
Ei arată că in ultimele zile grâul s’a 
scumpit dela 920 la 1130 lei suta de 
kgr.

Primăria încuviințează 
scumpirea pâinei

Delegația permanentă a primăriei 
a luat în desbatere cererile brutarilor 
și măcelarilor și după o lungă discu
ție delegația permanentă aprobă ur
carea prețului pâinei cu 3 lei la kg., 
adecă pâinea neagră se va vinde cu 
9 lei, pâinea mijlocie cu 15.50, pâinea 
albă cu 17 lei kg.

Cererea măcelarilor a fost respinsă, 
dar fabrica de ghiață a fost îndru
mată su pue la dispoziția măcelarilor 
ghiață cu preț redus, deoarece moti
vau cererea lor'cu scumpirea vitelor 
și a ghieței.

De ce s’a scumpit grâul?
Grâu s’a scumpit cu 20 la sută,

Revalorizarea rentei române 
externe dinainte de război

De câte ori s’a pus chestiunea 
unui împrumut român, bancherii 
străini au cerut plata în aur a cu
poanelor rentei române ante-be- 
liee cari au înscrise pe ele ea mc- 
netă de plată-„leul aur".

Fie -că această cerere era pre
zentată de Stoek-exchange (Lon
dra) sau de Berlin sau de Paris, 
d. Vintilă Brătianu a refuzat pâ
nă acuma s’o satisfacă.

După relațiile presei franceze 
chestiunea pare a fi azi tranșată, 
și nu ne-am mira dacă aranjamen
tul comunicat de d. Moreau — 
guvernatorul Băncii Franței — 
ar fi găsit asentimentul și al dlui 
Schacht guvernatorul Băncii Re- 
ich-ului.

De altfel această pretenție este 
susținută ^zi și de banca Schrö- 
der din Londra.

Iată după ziarul financiar „l’In- 
formation" condițiile acestui aran
jament : 
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fiindcă a dispărut de pe piață și nu 
mai este nici o ofertă. Această urcare 
nu e deloc motivată, deoarece deși 
Bihorul nu produce atâta grâu cât 
consumă, în țară se află mari canti
tăți de cereale depozitate. Iar prețul 
grâului pe piața streină nu s’a urcat. 
Bursa internațională de cereale în cele 
mai proaspete rapoarte ale ei, arată 
că prețurile la Viena și Praga sunt 
staționare, la Berlin s’a urcat ușor 
cu 2 la sută, iar la Budapesta au scă
zut cu 2 la sută, cererea fiind foarte 
mică. Deci scumpirea grâului nu a 
fost determinată de o criză interna
țională de cereale după cum nici criza 
internă nu e generală.

In zilele din urmă prețul grâului 
oscila la Budapesta între 34.65— 
34.85 pengő suta de kg., adecă 1000 
lei. Dar trebue să luăm în considerare 
faptul că în Ungaria grâul a fost 
totdeauna mai scump cu 10 la sută 
decât în România.

Oradea importează acum 
din Ungaria

pentru simplul motiv că transportul 
grâului românesc din Muntenia sau 
Oltenia costă mai mult decât taxele 
de import ale grâului unguresc din 
apropierea frontierei.

Importul s’a început deja și grație 
lui enervarea cauzată de urcarea 
bruscă înregistrată de câteva zile la 
prețul grâului s’a calmat. Imediat ce 
s’a înregistrat urcarea prețului grâu
lui la Oradea, a venit din Ungaria 
un agent de cereale care a plasat la 
morile „László". „Maria" și „Elisa- 
beta" câte 15 vagoane de grâu ungu
resc cu 1100 lei kg. cu vamă și tran
sport cu tot și s’a declarat gata să 
furnizeze grâu în cantități cât de 
mari. .

| „Nu mai sunt de regulat decât 
1 câteva chestiuni de detaliu secun

dare, privitoare la acordul între 
Asociația deținătorilor de fonduri 
române de d’inainte de răsboiu și 
guvernul român".

„Cum am anunțat mai înainte, 
plata In aur va fi reluată în pro
porție de 40 la sută dela 10 la- 
nuar 1929. Apoi se va mări cu 1 
la sută pe an în timpul primilor 
cinci ani, cu 2 la sută pe an, în 
timpul celor cinci ani următori, și 
apoi cu 3 la sută pentru a ajunge 
la plata integrală în 1951. Un 
nou tablou va fi întocmit pentru 
amortizare, care va fi efectuată în 
60 de ani".

Este de remarcat că se proectează 
-numai revalorizarea rentei române 
aflătoare în străinătate, iar nu și a 
titlurilor, cari se găsesc în mâini ro
mânești. Agenee Économique et Fi- 
nanciére mai află că împrumutul ro
mân dela 1913 plasat pe piața Lon
drei va beneficia de un tratat special,

întrucât dobânzile acestui împrumut | putea avea ca urmare axodul rentei 
ar urma să se plătească dintru înce- . române spre țările mai favorizate și 
put în valoarea deplină în aur. în primul loc spre Anglia, ca țara 

Aceste deosebiri de tratament ar * cea mai favorizată.

A Kolozsvári Takarékpén^tár és Hitelbank 
Rt. olcsó tőkével alimentálja a Kolozsvári 

Kereskedelmi Bankot
Olcsó kölcsönt folyósít a pénzintézet a kisgazdák 

részéré
_ Beszámoltunk már arról a tranzak

cióról, amelyet a Kolozsvári Kereske
delmi Bank a Kolozsvári Takarékpénz 
tár és Hitelbankkal, Erdélynek ezen 
leghatalmasabb, legtőkeerősebb pénz
intézetével létesített.

A tranzakció részleteiről Bocsánczy 
László, a Kolozsvári Takarékpénztár 
és Hitelbank vezérigazgatója kijelen
tette, hogy a Kolozsvári Takarékpénz
tár és Hitelbank olyan mértékben 
fogja a létrejött megállapodás alap
ján alimentálni, azaz a szükséges ol
csó tőkével ellátni a Kereskedelmi 
Bankot, hogy ezen régi intézet igen 
rövid idő alatt jelentékeny gazdasági 
tényezővé fog emelkedni.

A nagyváradi Indtísiria Bank 
Rt. 25 millió lejre emeli fel 

alaptőkéjét
Adorján Emil igazgatósági elnök és Fíeischer György 

vezérigazgató reorganizálták a pénzintézetet
A nagyváradi Industria Bank Rt., 

amely a háború előtt Magyar Bank 
név alatt működött, 12 év óta fenn
álló pénzintézet, amelynek^ jelenleg 
10 millió lej az alaptőkéje. Az alap
tőkét a folyó évi április hó 3-án meg
tartott közgyűlésen egyelőre 5 millió 
lejjel emelték, de a pénzintézet igaz
gatósága már birtokában van annak 
az engedélynek, amely

a részvénytőkének 25 millió lej
re való felemelésére hatalmazza 

fel.
A pénzintézet a háborút követő 

években 'magánfelek részére bankári 
működést nem fejtett ki, hanem csak 
az érdekeltségéhez tartózó vállalatok 
pénzügyi és üzleti műveleteit bonyo
lította le. Az igazgatóság elnöke és 
egyben az intézet főrészvényese dr. 
Adorján Emil, aki a Fekete Sas Rt., 
a Dorian Filmszínház, a Minerva 
nyomda és több más vállalat elnöke 
és főrészvényese is, több nagyváradi 
bérház tulajdonosa és aki elhatároz
ta, -hogy a pénzintézetet kifejleszti.

Az igazgatóság tagjai között Wein- 
berger Lajos, a Granaria Rt. vezér
igazgatója, Schiller Sándor, a Fekete 
Sas és a Zöldfa Rt. igazgatója, dr. 
Vostinar János városi főjegyző, dr. 
Rău Illés a nagyváradi állambizton
sági hivatal főnöke és Lukách Géza 
földbirtokos foglalnak helyet.

A. pénzintézet újjászervezését és 
üzleti hálózatának kibővítését már 
megkezdték és

vezérigazagtóul dr. Fíeischer 
Györgyöt hívták meg,

Különös gondot fog fordítani a 
Kolozsvári Takarékpénztár és Hi
telbank arra, hogy a Kereskedelmi 
Banknak mindig módjában legyen 
nemcsak ’ a kolozsvári hiteligényeknek 
megfelelni, hanem a vidék kisgazda
közönségét is olcsó kamatozású köl
csönnel ellátni.

A Kolozsvári Takarékpénztár és 
Hitelbank Rt. tevékenyen vesz részt 
a Kolozsvári Kereskedelmi Bank 
üzletvezetésében, aminek természetes 
következménye lesz az, hogy az a bi
zalom, mellyel a közönség eddig is 
viseltetett ezen szolid elvek szerint 
vezetett pénzintézetek iránt, a jövő- 
Ixm csak fokozódni fog.

aki már intenzív működést fejt ki a 
nagyváradi pénzpiacon, sőt vidéki 
összeköttetéseit is kiépítette már.

A bank tárcájában vannak a Star 
tégla- és cserépgyár, amely 110 hold 
területű ingatlannal rendelke
zik és a Vulkán téglagyár 
összes részvényei, amely vállalatok 
kitűnő fekvésüek és kapacitásuk, mo
dern technikai felszerelésük követ
keztében versenyképességben első he
lyen állanak. A bank főrészvényesei 
és a bank vezetésében irányitó sze
reppel biró igazgatósági elnök tőke
erőssége, koncepciója és az uj ügy
vezetés teljes garanciát nyújtanak a 
pénzintézet prosperálására.

Publicațiune
Se publică spre generală cunoștin

ță, că în ziua de 5 Iunie 1928 ora 10 
în localul Casei Pădurilor din Bucu
rești și Direcțiunea Begională Silvică 
din Arad se va vinde prin licitație 
publică eu oferte închise următoarele: 
22826 arbori dintre cari 10716 de 
esență gorun, 12510 eer fag și car
pen, ce urmează a se exploata de pe 
suprafața de 122 Ha. 40 arii prin 
tăere de regenerare într’un period 
de un an, începând dela data apro
bării licitației din pădurea Soimoș, 
Seria I. Ocolul Silvic Radna, jude
țul Arad.

Vânzarea se va face conform Re
gulamentului de licitațiuni și cu apli
carea condițiunilor generale pentru 
exploatarea pădurilor Statului pu
blicate în Monitorul Afieial No. 106 
din 12 Aug. 1912, cum și cu condi- 
țiunile speciale de care amatorii pot 
lua cunoștință dela Casa Pădurilor 
din București și Direcția IX Silvică 
Arad și Ocolul Silvie Radna.

Estimațiunea din oficiu este de lei 
2.369.000.

Garanția provizorie este de lei 
355.000.

Supraoferte nu se primesc.

Direcțiunea IX-a Regio
nală Silvică Arad.
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A Prevederea biztosítóintézet és 
Friedmann Mór malomtuíajdonos pere
A kolozsvári törvényszék marasztaló ítéletet hozott a 
Prevederea ellen — Miért tagadta meg a biztosító
intézet a Friedmann-féle

kifizetését ? — Jahoda
Bonyolult biztosítási perben hozott 

döntést a napokban a kolozsvári tör
vényszék. A perben álló felek a Pre
vederea biztositóintézet és Friedmann 
Mór, volt kolozsvári malomtulaj
donos.

Friedmann Mórnak kitünően fel
szerelt mümalma volt Kolozsváron a 
Vasut-utcában, amelyet az 1923. év 
végén bebiztosított a Prevederea, a 
Prima Ardeleana, a Naționala és a 
Franco Romana biztosítóintézeteknél. 
A malom a biztosítás megkötése után 
egy évre teljesen leégett, Friedmann 
pedig, aki egész vagyonát elvesztette, 
a kényszeregyezségi eljárás megindí
tását kérte a kolozsvári törvényszék
től. Egyidejűleg felszólította a bizto
sítóintézeteket is, amelyeknél a bizto
sítást kötötte, hogy a tűzkár reájuk 
eső részét fizessék ki.

A Prima Ardeleana, a Naționala és 
a Franco Romana biztosítóintézetek 
Friedmann Mórnak 4 millió 360 ezer 
lej kártéritési összeget fizettek ki, 
mig

a Prevederea azzal az indokolás
sal tagadta meg az őt terhelő 727 
ezer 936 lej tűzkár kifizetését, 
hogy Friedmann Mór nem értesí
tette az intézetet' a kötvényben 

előirt időben a tűzkárról.
Friedmann Mór ténylegesen nem 

vette fel a pénzt a biztosítóintézetek
től, hanem a kényszeregyezségi eljá
rás során azt lekötötte hitelezői ja
vára, akik arányos kielégítést is nyer
tek. A komplikáció akkor állott be, 
amikor Friedmann engedményezte hi
telezői részére a biztosítási összegnek 
azt a részét is, amelyet a Prevederea 
nem fizetett ki. A hitelezők türelmet
lenkedni kezdtek és végrehajtást ve
zettek Friedmann ellen.

Friedmann követelésének behajtása 
céljából dr. Popov Adonis kolozsvári 
ügyvéd utján pert indított a Preve
derea ellen és a kolozsvári törvény
szék kétnapos tárgyalás után köte
lezte a biztosítóintézetet a reáeső 727 
ezer 936 lej megfizetésére. A tárgya
lás során a Prevederea képviselője 
azzal védekezett, hogy a malom leégé
séről hivatalosan nincs is tudomása, 

a kár felbecsülésénél szakértője 
nem vett részt,

ennek dacára a törvényszék 547/27— 
26. számú Ítéletével elmarasztalta a 
b i zt ősit óint ézetet.

A Prevederea a törvényszék ítéletét 
megfelebbezte a táblához, elmulasz
totta azonban bírói letétbe helyezni a 
megítélt összeget és ennek kamatait, 
miért is

a törvényszék biztosítási végre
hajtást rendelt -el a Prevederea, 
illetve az intézet követelései ellen 

és egyelőre lefoglaltatta a kolozsvári 
városi tanácstól az intézetnél bebizto
sított városi ingatlanok után esedékes 
biztosítási dijakban fennálló követe
lését.

A Prevederea álláspontja
Munkatársunk információt kért az 

érdekes perről Jahoda A. Károlytól, 
a Prevederea biztosítóintézet kolozs
vári képviselőjétől, aki a következő
ket mondotta:

— Kötelezőleg kijelentem a Preve
derea nevében és képviseletében, hogy

maíom tűzkár összegének 
A. Károly nyilatkozata

hajlandók vagyunk a teljes biz
tosítási összegnek a Prevederea 
által vállalt hányadát, vagyis

800 ezer lejt kifizetni
ha Friedmann Mór az összes hitele
zők kollektív beleegyező nyilatkozatát 
produkálja, hogy követelésük teljes 
kiegyenlítéséül ezt az összeget elfogad
ják. Intézetem hajlandó arra is, hogy

a biztosítási összeg .esedékességi 
napjától a tényleges kifizetés 
időpontjáig megtéríti a törvé

nyes kamatokat is.
— Bonyolult és tisztázatlan jogi 

helyzet tette és teszi lehetetlenné a 
biztosítási összeg kifizetését. Bizonyí
tani tudjuk, hogy Friedmann Mór a 
tűzesetet, illetve a tűzkárt nem jelen
tette be az előirt nyolcnapi határidőn 
belül, bizonyítani tudjuk továbbá, 
hogy Friedmann a biztosítási összeg
ről lemondott hitelezői javára, akik 
azonban nem hajlandók elfogadni kö
vetelésük teljes kiegyenlítésül a Pre- 
vedereatól járó hányadot, hanem köve
telésüknek teljes összegben való ki
egyenlítését igényelik.

— A Prevederea biztosítóintézet 
mindenkor kulánsan szolgálta ki ügy
feleit és hajlandó Friedmann Mórral 
szemben is a legméltányosabb állás
pontra helyezkedni. A beállott jogi 
komplikációk azonban kötelességévé

kengyel- Magyar- és Németország 
exportja miatt a romániai lins- és 

állatexport Bécsben elvesztette 
hegemoni áj át

A Deutsch Ö. Wirtschaftsverband májusi jelentése — 
A román—osztrák kereskedelmi szerződés hiányának 

gazdasági következményei
Lapunk hasábjain többször reámu

tattunk azokra a súlyos következmé
nyekre, amelyek a romániai hús- és 
állatexportot érték a kormány hibás 
gazdasági politikája miatt. Ismétel
ten kifejtettük, hogy különösen azok
kal az országokkal, amelyek Románia 
külömböző termékeinek felvevőpiacai

elsőrangú közgazdasági érdek a 
kereskedelmi szerződések sürgős 

megkötése.
Elképzelhetetlen és felbecsülhetet

len gazdasági előnyökkel járt volna 
és járna, ha Ausztria, — ahová Ro
mánia évente több százezer élőállatot 
és több ezer vagon vágott húst ex
portálhatna — és Románia között ke
reskedelmi szerződés jött volna létre 
és Ausztria a szerződés alapján men
tesítette volna a romániai élőállatot 
és vágotthust a beviteli vámok alól.

A többi exportáló államok lénye
gesen kedvezőbb, helyzetben van

nak, mint Románia,

mert Ausztria a lengyel, magyar, a 
csehszlovákiai, a német és olasz ter
melők és exportőrök által szállított 
hús és élőállatok után nem szed vá
mot. A kereskedelmi szerződés meg
kötése esetén Románia exportja 
óriási mértékben fellendülhetne, ez 
maga után vonná az állattenyésztés 
intenzív fokozását, amely Erdély la- 
kóságának főfoglalkozása és jelentős 
külföldi tőke vállalhatna érdekeltsé
get a romániai piacon.

A kereskedelmi és gazdasági kap
csolatok kimélyülése azonban csak 
akkor remélhető, ha Románia azokkal

teszik az intézet vezetőinek a tényál
lás és a kártérítési igény teljes tisztá- . 
zását.

A kolozsvári törvényszék Ítéletét 
nemcsak anyagi okokból felebbez- 
tük meg, de alaki okokból is, 

mert a biztosítási kötvény kifejezet
ten előírja, hogy minden felmerülhető 
vitás kérdés eldöntésére a brailai tör
vényszék illetékes és kolozsvári jog
tanácsosunk, dr. Kis Alexandra ügy
véd utján az Ítéletnek azon az alapon 
való megsemmisítését is kértük, hogy

a kolozsvári törvényszék nem volt 
illetékes a felmerült vitás kérdés

ben dönteni.
A Friedmann-féle malom hitelezői 

között szerepel a bukaresti hadügy
minisztérium is, amelynek áruban kö
rülbelül 440 ezer lej, zsákokban és 
különböző felszerelésekben pedig to- | 
vábbi 200 ezer lej követelése van j 
Friedmann Mórral szemben.

A hadügyminisztérium a maga ré
széről semmiféle kiegyezési kvó
tát nem fogadott és nem fo

gad el,

hanem ragaszkodik követelésének tel
jes összegben való kifizetéséhez.

— Ha Friedmann Mór hitelezőinek, 
elsősorban a bukaresti hadügyminisz
tériumnak beleegyező nyilatkozatát a 
Prevederea biztosítóintézetnek bemu
tatja, úgy részünkről semmi akadá
lya nincs annak, hogy a ténylegesen 
járó biztosítási összeget kifizessük.

— A bonyolult jogi probléma való
színűleg csak a felebbezési tárgyalá
son nyer tisztázást és végleges meg
oldást, — fejezte be fejtegetését Ja
hoda A. Károly.

az országokkal, amelyek Romániából 
szerzik be szükségleteiket, termelvé- 
nyeiket pedig a romániai piacon ér
tekesitik, a reciprocitás elve' alapján 
kereskedelmi szerződéseket köt. Fel
tétlenül szükséges volna továbbá, 
hogy a kormány,----amely véleménye 
szerint az exportállatvásárok meg
szervezésével eleget tett a romániai 
állatkivitel fellendítése érdekében. —

redukálja, illetve teljesen törülje 
el a kiviteli illetéket úgy az élő
állat, mint a vágotthus export

jánál.
A bécsi Deutsch ö. Wirtschaftsver- 

band legutóbbi vásári jelentése sze
rint a május 2-an Becsben megtartott 
vásárra felhajtottak összesen 19.653 
darab sertést, melyből 3098 volt a 
zsirsertés, 16.555 pedig a hússertés. 
Származási hely szerint Magyaror
szágból 20 hússertést és 332 darab 
zsirsertést, , Lengyelországból 13.026 
hússertést és 78 darab zsirsertést,

Romániából 1413 darab hússer
tést és 1214 darab zsirsertést,

Jugoszláviából 184 hússertést és 1250 
zsirsertést, Németországból 1412 hús
sertést és 150 zsirsertést, Olaszország
ból pedig 74 darab zsirsertést hajtot
tak fel a bécsi vásárra.

A felhajtott állatokból eladatlanul 
visszamaradt 298 darab zsirsertés és 
547 darab hússertés. A megmaradt ál
latok nem romániai származásúak 
voltak, mert

a romániai exportőrök bármilyen 
áron kénytelenek eladni áruikat, 

mivel a szállítási költség olyan nagy, 

hogy lehetetlen az állatok reexpediá 
- lása. ....

A piaci ár és általában az irány, 
zat zsirsertésekben közepes, husserté- 
sekben pedig lanyha volt. Az árak a 
következők voltak: prima zsirsertés 
2.15—2.20 silling, öreg sertés 1.75— 
1.85, - parasztsertés 1.82—2.15, ■ angol 
keresztezésü (román eredetű) 1.65— 
1.90, hússertés 1.50—1.90 silling.

Alkalmunk volt beszélgetést foly
tatni egyik legnagyobb romániai 
exportcég vezetőjével, aki részletesen 
kifejtette azokat az okokat, amelyek 
miatt

a romániai élőállatkivitel és hus- 
export teljesen visszaesett.

A romániai husexportot óriási mér
tékben korlátozza az a hatalmas vám- 

1 illeték, amelyet Ausztria a romániai 
I származású áru után szed. Biharpüs- 
| pökitől Bécsig szállított 7 ezer kiló 

hús költsége 3362 osztrák silling, 
amely összeg lejre átszámítva

kilónként 10 lejjel drágítja meg 
a romániai húst.

Ez az összeg azonban még nem fog
lalja magában a romániai vámilleté
ket. Az összköltségek 35—40 száza
léka az osztrák importvám 
többi a szállítási költség.

Értesülésünk szerint a 
hús- és állatexportőrök a 

és csak a

romániai 
vámtarifa

folyamatban levő revíziójával kapcso
latosan akciót indítottak a vámtételek 
mérséklése érdekében, hogy a romá
niai export azokon a piacokon, ame
lyek mindig legnagyobb fogyasztói 
voltak a romániai élőállatoknak és 
húsnak, újólag elfoglalhassa régi po
zícióját.

înscrierea firmelor străine 
în Ardeal și Banat

Printr’o deciziune a ministerului de 
industrie și comerț, se publică în 
„Monitorul Oficial” cererile supușilor 
străini sau ale societăților cu capital 
strein, pentru obținerea înscrierii fir
melor respective, vor fi înaintate mi
nisterului Industriei și Comerțului, 
direcțiunea generală a comerțului, ca
re va lua numai avizul Camerei de 
Comerț și de Industrie locale, fără 
de alt aviz al corporației industriale. 
Această deciziune ușurează în mod 
foarte simțitor procedura înscrierii a 
firmelor streine.

fr****444>94MbM+e+***+«+M4*

' . Többször csavart 

horganyozott 
sodronykerités

1! négyféle luckbőségben. külön- 
’, böződrótvastagságban szállítbár- 
,1 milyen mennyiségben, valamint 
1; tüskéshuzal sodrony-szöveteket, 
í t vas- és rézbutorokat, sodrony- 
' I ágybetéteket legolcsóbb árban

: Pásztori és Hettmann
;! Erdély legnagyobb vas- és réz- 
S bútorgyára BRAȘOV. Gyár:

Hátsó-u. 66, Telefon: 481. Rak- 
ár; Kórház-u. 32. Telefon: 482

i
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A kényszeregyezség lefolytatása
felszámol a Stern Dezső cég

Stern Ödön dr. lemond vezérigazgatói állásáról — 
Teljesen szanálták a Sztrdrics—PetroszitSzndrics—Petroszit

A csatolt területek legnagyobb fi
zetésképtelensége,, a Szdrics-Petroszi 
Erdőkitermelő Rt. inzolvenciája köz- 
megnyugvást keltő befejezést nyert. 
Megírtuk, hogy a Szudrics-Petroszi és 
az érdekeltségéhez tartozó Stem De
zső cég három hónapi moratóriumot 
tért a hitelezőktől a státus pontos 
megállapítása végett. A hitelezők meg 
értő álláspontja és türelmessége lehe
tővé tette, hogy a státus megállapí
tása után a cégek megköthessék a 
magánegyezséget.

A Szudrics-Petroszi és a Stern 
Dezső cég is 30 százalékos kvótát 

ajánlott fel hitelezőinek, 
amely kötelezettség teljesítése úgy vált 
lehetségessé, hogy a Lassen et Co. uj 
tőkéket bocsátott a vállalat rendelke
zésére és nagy összegű üzemi köl
csönt folyósított.

A friss tőke lehetővé tette az üze
mek megindítását, megindult a ter
melés,

a külföldi tőkecsoport újabb 25 
ezer angol fontot invesztált a 

.vállalatokba

Anglia és Amerika szövetkezett 
a világ eltrösztösitésére

A legnagyobb angol és amerikai ipari- és pénzügy 
érdekeltségek társaságot alapítottak a gazdasági hege
mónia megszervezesére — Szenzációs tervek, megdöb

bentő kilátások .
Valósággal történelmi jelentőségű 

az angol-amerikai pénzügyi kapcsola
toknak az a kimélyitése, amelyet a 
Fináncé Company of Great and Ame
rica Ltd. minapi megalapítása jelent. 
A minél nagyobb gazdasági egységek
nek, trösztöknek megteremtése elé 
szinte beláthatatlan perspektívát nyit 
ez az uj alakulat, amelyebn ez óceá
non innen és túl a leghatalmasabb 
pénzügyi és ipari vállalatok vesznek 
•reszt.

Történelmi fordulatot jelent ez az 
alakulat abból a szempontból is, 
hogy Anglia iamerikai tőkét vesz 
igénybe iparának reorganizálá

sára,
mert ez egyet jelent az amerikai be
folyásnak érvényesülésével.

Az európai gazdasági életnek ame
rikai tőke segítségével való ujjáte- 
remtése már a háború megszűnése óta 
folyamatban van, de Anglia eddig ezt 
a segítséget nem vette igénybe. Most 
Londonban megalakult ez a társaság 
„priyate company" formájában — ez 
az alakja az Angliában törvényesen 
megengedett családi részvénytársasá
goknak — 2.04 millió angol font alap
tőkével.

A részvényeket nem bocsátják 
aláírásra és a társaság alapsza
bályai is úgy intézkednek, .hogy 
az alapítók részvényeiket nem is 

adhatják tovább.
A részvények felét a sir Alfréd Mond 
vezetése alatt álló óriási konszern, az 
Imperial Chemical Industries Ltd., 
felrészben pedig a newyorki Chase 
Securiti s Corporation veszi át, mely 
utóbbi Amerika második legnagyobb 
bankjának, a Chase National Banknak 
konszernjéhez tartozik.

Tanácsadó testületként külön 
amerikai bizottságot szerveztek, 

amelyebn olyan hatalmas ' ameriaki 
ipari és pénzügyi érdekcsoportok kép
viselői ülnek, mint a General Motors, 

és ennek hatása alatt a hitelezők elfo
gadták a 30 százalékos kvótát azzal 
a kikötései, hogy követelésüket az 
1928. év folyamán megkapják.

A Stern Dezső cég hitelezői is 30 
százalékos arányban nyernek kielégí
tést, a cég azonban 300 ezer dolláros 
kötelezettségének teljesítése után azon 
nal felszámol.

A Szudrics-Petroszinak nagy kiter
jedésű erdőségei vannak előnyös ki
termelési szerződésekkel és így az in
tenzív termelés esetén a vállalat telje
sen szanálható lesz. A vállalatnál 
egyébként jelentős személyi változá
sok lesznek, amennyiben

dr. Stern Ödön vezérigazgató 
megválik állásától,

mig a Stern Dezső cég üzleti gesztió- 
ját a Greiner Sándor és Gyula cég 
veszi át. Stern Ödön dr. azonban to
vábbra is rendelkezésére áll a válla
latnak és a romániai erdők kiterme- | 
lése körül szerzett tapasztalataival 
lesz segítségére a vállalatnak.

az American Locomotive Co, az Ame
rican Railway Exprese Co, az Inter
national Paper Co, a Bethleham Steel 
Co és a Metropolitain Life Insurance 
Co.

Ezeknek a mamutvállalatoknak 
részvétele annyit jelent, hogy

az uj társaságnak az anyagi esz
közök korlátlan mértékben állnak 

rendelkezésére.

■Sir Alfréd Mond, aki elnöke lett en
nek az uj társaságnak, ă megalapítás 
szükségességét azzal indokolja, hogy 
Anglia és Amerika gazdasági életének 
vezetői .már régóta érzik az ilyen kap
csolat hiányát. A rendelkezésre álló 
beláthathatatlan tőkék lehetővé teszik 
•a legmértékadóbb gazdasági szakér
tők vezetése alatt ’a fennálló és ezu
tán alapítandó ipari vállalatoknak ra
cionalizálását és koncentrálását. A 
Fináncé Co. tevékenységét azonban 
nem fogja Angliára és az angol biro
dalomra korlátozni, hanem

ki fog terjeszkedni egész Európára 
és Amerikára, sőt a többi föld

részekre is,

mert sok olyan ipari és Ikereskedeln" 
vállalat van a világon, amelyek a jobb 
műszaki vezetés és ellenőrzés mellett 
hatalmasan fellendülhetnek.

Sir Alfréd Mondnak ezek a meg
állapítási elég világosan mutatják az 
uj alakulás célját : az eltrösztösités 
fokozását.

Az egész világ gazdasági életé
nek gyökeres átformálását An
glia amerikai tőke segítségével 

akarja elérni.
Amerikának már eddig körülbelül hu
szonöt milliárd dollár követelése van 
a külföldön, mig Anglia még húsz 
milliárd dollárt sem invesztált a kül
földön abban az időben, amikor az 

-egész világ korlátlan pénzügyi feje
delme volt. Ez az alakult az Amerika 
mellett háttérbe szorult Angliát

Ikodójával.

is egyenrangusitani
pénzpiacának uj ural-

Anglia és Amerika egyttesen fog
nak ennek a hatalmas szervezet
nek utján uralkodni az egész 

gazdasági világon

és ennek politikai kihatásai is szinte 
beláthatatlanok.

Ha ez a vállalat meg tudja valósí
tani céljait, akkor

a nemzetközi tőkének olyan 
döntő befolyása lesz az egész vi
lágon, hogy azzal semmiféle poli- 

Románia kiszorul az olasz fa
piacról, amelyet a jugoszláv és az 
osztrák termelők foglalnak el 

— Uj értékesítési piacokat kell teremteni a romániai 
fa részére —

Az 1928. év a romániai puhafater
melés részére jelentős változásokat
hozott. A termelők miután látták, 
hogy a kormány régi vámpolitikáját 
folytatja, a CFR. vezérigazgatósága 
pedig nem hajlandó a szállítási díjté
teleket redukálni, Pécsben az év ele
jén akkordába léptek, illetve megál
lapodást létesítettek és
• a tavaly árakhoz viszonyítva kö

rülbelül 20—25 százalékkal emel
ték azoknak a fatermékeknek az 
árát, amelyeket Romániából akár 
viziuton, akár pedig szárazföl

dön exportálnak.
Egyes piacok, tekintettel a romá

niai puhafa kitűnő minőségére a fe
lemelt árakat eszkomptálták is, más 
értékesítési .helyek azonban, amelyek 
más származású puhafával és ellát; 

• hatják, szükségleteiket — és ezek 
közé tartozik Olaszország, —-.a romá
niai termelőikkel megszakították régi 
összekötetéseiket,

Olaszországot, de különösen Szi
cília és Nápoly környékét éveken 
át a román exportfa dominálta,

jelenleg azonban a magas (kiviteli il
leték és a drága vasúti fuvar mind
inkább háttérbe szorítja a romániai 
fát, amely elveszíteni hegemóniáját 
ezen az éveken át dominált piacon is.

A romániai deszkaanyag elhelye
zése a mult év végéin eszközölt vasúti 
tarifaemelés és a hullámzó, valutáris 
viszonyok miatt az olasz piacon mind 
nagyobb nehézségekbe ütközött. Kü
lönösen erős nyomását érzi a romá
niai fa a jugoszláv és az osztrák ver
senynek azonban az olaszországi ér
tékesítési piacokon, amelyek a geyn- 
gébb minőségű Tanne-árut használ
ják de megérzi az osztrák és jugo
szláv versenyt a prima minőségű fa 
elhelyezésével kapcsolatosan is.

Északolaszországban főleg osztrák 
és jugoszláv fát vásárolnak,

amelyeket a kedvezményes tarifa lé
nyegesen előnyösebb helyzetbe juttat 
a romániai fával szemben. Ma már 
csak Délolaszország, helyesebben Ná
poly és környéke, valamint Szicília 
tart élénkebb összeköttetést a romá
niai fapiaccal.

Az elmúlt év végén létrejött kerteli 
az olasz piac árait is szabályozta és

az árakat körülbelül 10—12 szá
zalékkal minden átmenet nélkül 

felemelte.

Az olasz piac az áremelésre lényege
sen korlátozott vásárlásokkal yála- 
szolt, miután az Olaszországban meg 
mindig uralkodó gazdasági krízis kö
vetkeztében az újabb áremelést >a ke
reskedő nem tudja a fogyasztóra át
hárítani.

Jugoszlávia eddig is nagy meny- 
nyiségben szállított fát Olaszor
szágba és tekintettel arra, hogy 

tikai ellenármlat sem fog tudni 
megküzdeni.

A világháború következményeinek 
már ez az alakulás is csodálatos ered
ménye, még a csodálatosabb lesz azon
ban, ha el tudja érni célját. Elsősor
ban a meglehetősen individualizáló
dott európai ipart kell összeegyez
tetni az amerikai tömegtermeléssel, 
azután világszerte be kell szüntetni a 
konkurrenoiát, ami végeredményben 
a falanszter-rendszeihez vezetné. A 
terv túlságosan fantasztikus, a meg
valósítás nem olyan egyszerű, mint 
ahogyan azt az alapítók elképzeltek.

árai 10—15 százalékkal olcsób
bak, mint a romániai fáé, elhó
dította a román árunak ezt a ter

mészetes piacát. „
A jugoszláv 'konkurenciát súlyosan 
érzi a romániai fa.kűlűnüscn a kes- 
kenyárunál, amelynek elhelyezhetősé
gére kevés a piac. Jugoszlávia, négy 
méteres, 50 százalékig 12 miilíméte- 
.rcs, 35 százalék 18 miliméteres, 15 
százalék 24 miliméteres, 8 centiméter
től ’6 centiméter szélcségü beosztás
ban Nápolyban és a környékén levő 
gyáraknak 200 leírás köbméteren
kénti árban bruchfrci minőségben ab 
gyárudvar szállítja a’-puhafát.

Ha figyelembe vesszük és leszámít
juk az olaszországi vámot, valamint a 
gyárudvarhoz történő szállítási költ
séget, amely 20 líra, a hajófuvar és 
biztosítási díjként 30 lírát, ez

az ár nettó fob 150 lejnek felel 
meg,

tehát ilyen ár mellett a româniți fa 
nem lehet versenyképes.

Felmerült annak a terve, hogy a 
jugoszláviai termelők szintén kantél
be tömörüljenek, de a kartel megala
kítását a kistermelők valószínűleg 
meg fogják akadályozni, mert vehe- 
ímensen ellenzik, hogy egységes ára
kat állapítsanak meg az exportfára.

Miután az olasz piac a romániai fa 
részére csaknem elveszettnek tekint
hetőé, és németországi exportlehető
ségek is erősen csökkentek,

a romániai fának uj értékesítési 
piacot kell keresni,

! vagy pedig az árakat leszállítani, ami 
1 csak vámkedvezménnyel és a vasúti 

tarifa lényeges redukálásával valósít
ható meg.

A jugoszláviai ám ciff Napoiy: 
tombant 270—290 líra, evei szemben 
a romániai termelők 320 lírás arakat 
igényelnek 24 milliméteres alapon. A 
jugoszláv árunak az a nagy előnye is 
van a román fával szemben, hogy 
amig a román termelők csak 24 cen
timéteres átlag szélességet tudnak 
szállítani, a jugoszlávok, akiknek 
nagy őserdeik vannak, könnyen szál
líthatnak 28—30 centiméter széles 
árut is. Természetesen igy a román 
áruval szemben az olasz piacon, 
amely a nagyobb szélességeket keresi, 
mindinkább térthoditanak.

Keresztes István kivált a Babos 
és Társa vaskereskedő cégből. A ko
lozsvári Babos és Társa vaskereskedő 
cégből Keresztes István, az egyik 
cégtulajdonos kivált. A cég egyedüli 
tulajdonosa Babos maradt, aki szemé- 

|. lyesen fogja tovább vezetni az üzle-
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Moara Friedmann contra „Prevederea"
De vre-o trei ani societatea 

„Prevederea” esțe obiectul unor dis
cuții și aprecieri nu totdeauna favo
rabile din cauza daunei dc incen
diu întâmplată în anul 1924 la moara 
Fríedmann.

Asigurarea a fost încheiată în a- 
nul 1923 în mod colectiv de către so
cietățile: „Prevederea”, „Prima Ar
deleană”, „Naționala” și „Franco- 
Româna’

După incendiu
creditorii au cerut declararea lui 
Fríedmann în stare de faliment,

Friedmann a cerut concordatul for
țat, bazându-se pe despăgubirile ce 
avea să le primească dela societățile 
de asigurare, din cari despăgubiri 
spera să-i împace pe creditori.

.Societățile eoasigurătoare „Prima 
Ardeleană”, „Naționala” și „Franca- 
Română” au plătit fără multă amâ
nare partea lor din dauna totală, 
care fusese lichidată în suma de 
4.360.000 lei. Numai societatea „Pre
vederea” a amânat plata. Friedmann 
însă, dc bună credință, oferise la 
massa concordatului și despăgubirea 
ec o aștepta dela societatea „Preve
derea”. — Afacerea s’a complicat 
prin faptul, că o parte din

creditorii lui Friedmann și-au în
casat pretențiunile, rămăseseră 
însă unii nesatisfăcuți din cauza 
că „Prevederea” nu-și achită 

partea ei de despăgubire.
Creditorii nesatisfăcuți amenințau 

eu cererea falimentului, Friedmann 
stăruia mereu la „Prevederea” să-și 
achite partea de despăgubire. Ches
tiunea se trăgăncază de doi ani în 
fața instanțelor din Cluj. Tribunalul 
în sentința dată sum nr. 547/27—26 
a judecat ea

societatea „Prevederea” să plă
tească despăgubirea cuvenită 
dăunatului Friedmann în sumă 
de 727.936 lei precum și dobânzi
le și spesele cari se urcaseră la 

aproape 500.000 lei.
Societatea „Prevederea” n’a plătit 
nici de data aceasta; ci a făcut apel 
•la Curtea, de Apel; dar fără a face 
depozit judecătoresc suma judecată,

Uniunea asociațiilor negustorilor din 
Transilvania și Banat fu^ionea^ă cu 

„Sfatul Negustoresc"
Asociațiile negustorilor din Tran

silvania și Banat grupate întrio 
Uniune prin stăruințele d-lor dr. loan 
Fried, secretarul general al Halei de 
Comerț din Oradea și Richard Kun au 
hotărât în ședința comitetului de con
ducere, care a avut loc săptămâna 
trecută în Timișoara, ca

Uniunea asociațiilor să fuzioneze 
cu Sfatul Negustoresc.

Această hotărâre a fost adaptată de
ja de către asociația negustorilor din 
Arad prezidată de dl Alexandru Do- 
măn și se dă ca sigur, că o vor adap
ta-o pe rând toate asociațiile. Fuziu
nea se bazează pe o largă autonomie 
a asociațiilor locale și paritate în con
ducerea centrală. Sfatul Negustoresc 
va lichida acele dintre sucursalele 
sale, cari n’au putut să câștige teren 
și să se validiteze.

Printre sucursalele condamnate 
la sacrificare sunt cele din Ora- 

dea, Arad și Timișoara.
Noua organizație, care se va de

numi „Unirea", este salutată cu en
tuziasm de către negustroii din Tran
silvania și Banat, cari s’au convins că 

nu se poate obține nici o activi
tate rodnică prin mici asociații 

risipite.
_ Tntr’un cadru local aceeași tendin

ța de concentrare se validitează în fu
ziunea apropiată a Asociației Negu
storilor și a Clubului Lloyd din Arad, 

după cum era obligată prin lege. Din 
această cauză curatorul concordatu
lui avocat dr. Adonis Popov a cerut 
Și

a obținut execuție și a făcut se- 
chestru contra societății „Pre

vederea”.
Redactorul nostru a ținut să dea 

ocazie și societății „Prevederea” a-și 
arăta punctul de vedere în această 
chestiune, care pasionează cu drept 
cuvânt multă lume din cercurile 
noastre' comerciale și industriale, și 
în acest scop i-a cerut dlui Carol A. 
Iahoda reprezintantul din Cluj al so
cietății „Prevederea” să dea lămuri
rile, pe cari le va. crede de cuviință.

D. Carol A. Iahoda ni-a declarat, 
că

chestiunea este foarte încurcată. 
Societatea n’ar fi putut plăti din cau
za, că Friedmann ar fi cedat despă
gubirea creditorilor săi; iar aceștia 
n’au voit să accepte cota de despăgu
bire oferită de „Prevederea”; ci

au pretins să fie despăgubiți 
integral.

Societatea „Prevederea” a făcut apel 
și pentru motive de fond; dar a ridi
cat și escepția de competință întru 
cât

conform poliței de asigurare ori
ce litigiu între asigurați și socie
tatea asigurătoare era deferit în. 
competință instanțelor din

Brăila, 
unde este sediul societății.

Printre creditorii lui Friedmann în 
primul rând Ministerul de răsboi, a- 
vând o pretențiunc de 440.000 lei fa
ța de Friedmann pentru marfă și 
200.000 lei pentru saci și altele

refuză orice cotă pretinzând a- 
chitarea integrală.

— Dacă Friedmann via aduce decla
rația Ministerului de răsboi, că acea
stă cotă e lichidată, societatea „Pre
vederea” ar fi dispusă numai decât 
să achite suma lichidată.

— De altfel, adaogă d. Iahoda, este 
de prevăzut, că litigiul nu va putea 
fi terminat decât prin sentința ulti
mei instanțe.

cari ambele au aceeași membri și de
osebirea este numai că asieiația se 
ocupă mai mult de interesele corpo
rative, iar Lloyd-Club-ul își desvoltă 
activitatea mai mult în direcție socia
lă, astfel că

celle două direcții pot fi cultivate 
și într’o singură organizație cu 

mai multă economie.
Impulsul fuziunei îl dă și faptul, că 
nici Asociația Negustorilor — nici 
Lloyd-Club-ul nu are o casă proprie 
corespunzătoare scopurilor lor. Acum 
Banca Românească mutându-se în pa
latul Bohuș cumpărat de curând, 
Asociația Negustorilor fuzionată cu 
Lloyd-Club

ar cumpăra casa Băncii Româ
nești,

în care s’ar putea aranja în mod 
convenabil problema palatului de aso
ciație
HMHIIIIfrrtllIIIHIIH»

A Banca Românească aradi fiókja 
beköltözik a Bohus-palotába. A 
Banca Românească aradi fiókja vég
legesen birtokába vette az Aradi Ipar
és Népbank intézeti székhazát, a Bo- 
hus-palotát, amelyet árverésen vett 
meg. Az uj intézeti székházban a 
Banca Românească aradi fiókjának 
vezetősége Marcus Mihály igazgató 
vezetésével megkezdte a berendezési 
munkálatokat.
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Április 30-án lejárt a romániai adósok ma
gyarországi pénzintézeteknél fennálló jel- 
zálogtartozásai rendezésének határideje
Újabb tárgyalások indultak meg a román .pénzügyi kormány 

és a Tébe között
Részletesen ismertettük azt az 

egyezményt, amely a budapesti TÉBE. 
(Takarékpénztárak és Bankok Egye
sülete) és a román kormány között 
létrejött és amely a Romániához csa
tolj volt magyar területeken levő in
gatlanokat tterhelő és magyarországi 
pénzintézeteknél fennálló jelzálogtar
tozások rendezését célozta.

A román-magyar pénzügyi egyez
mény értelmében 'és a TÉBE, vala
mint a román pénzügyminisztérium 
között létrejött megállapodás szerint 
a folyó évi április 30-án lejárt az a 
terminus, ameddig a romániai jelzá
logadósok és a budapesti pénzintéze
tek között a jelzálog tartozásra vo
natkozólag magánegyezségek voltak 
köthetők.

Az egyezmény értelmében, — amint 
azt Kresz Károlynak, a TÉBE illusz
tris elnökének nyilatkozata alapján 
részletesen ismertettük, — az április 
30-ig megegyezéssel nem rendezett 
tartozások a román kormányra, illet-

InfopmaHunl
Noua activitate a comisiunei spe

ciale vamale. D. Tancred Constanti- 
nescu, președintele comisiunei specia
le vamale, înapoindu-se din streină- 
tate, comisiunea și-a reluat activita
tea Vineri la ministerul de finanțe. 
In primele zile de lucru se vor exa
mina lucrările subcomisiunei specia
le vamale făcute în lipsa din țară a 
d-lui Tanered Constantinescu și pri
vitoare la partea doua a tarifului va
mal (regnul vegetal).

Fabrica de funii și sfoară Reich B. 
Károly din Arad a încetat plățile, 
fiind deodată strâmtorată de impozit 
precum și de o bancă creditoare. Pa
sivele ar fi de vre-o 13—15 milioane, 
pentru cari de altfel se găsește acope
rire perfectă și firma ajunsă în im
pas face dovada bunei credinți, ce
rând numai un moratoriu, în schim
bul căreia se obligă a-și plăti dato
riile integral sută la sută.

„Banca Românească” a întrat în 
posesiunea palatului Bohus cumpărat 
in licitație dela „Banca Industrială și 
Poporală din Arad” în lichidare. 
„Banca Românească” a și început 
să-și aranjeze birourile în noua pro
prietate.

Fabrică de gunoi artificial în Arad. 
Consiliul orașului Arad studiază pro
iectul. înființării unei fabrici de în
grășăminte artificiale, care iar extra
ge materia primă din canalurile 
„Shene” ale orașului Arad.

Adunarea generală a cultivitorilor 
de sfeclă din ținutul Aradului s’a 
ținut în Arad la 5 Mai sub preziden
ția dlui Ladislau Purgly. D. Paul Al- 
földy referentul Asociației a făcut o 
expunere instructivă asupra activită
ții asociației și a experiențelor din 
anul trecut, urmărind sporirea renta
bilității culturei sfeclei. D. deputat 
dr. lancu a adus mulțumiri comitetu- - 
lui pentru activitatea depusă.

Kardos Győző szatmári divat
árucég ellen elrendelték a 

csődöt
A szatmári törvényszék saját ké

relmére elrendelte a csődöt Kardos 
Győző szatmári divatárukereskedő el
len. Kardos Győző üzletét pár nappal 
ezelőtt egy galaci kereskedő szoros zár 
alá vétette, mire a kereskedő kényte
len volt maga ellen megkérni a cső
döt.

A bíróság csődtömeggondnoknak dr 
Cira Árpád, helyettesének pedig An- 
derkó Aurél ügyvédeket nevezte ki. 
A követeléseket junius 5-ig kell beje
lenteni. A csődtárgyalás junius 22-én 
lesz.

ve az általa megjelölendő romániai 
pénzintézetekre fognak engedélyez
tetni és a kiegyenlítés az adós és a 
román kormány, illetve a részéről ki
jelölt pénzintézet között fog megtör
ténni.

Az április 30-iki határidő lejárta 
előtt a román kormány érintkezést 
keresett a budapesti pénzintézetekkel 
Dragonescu Titus pénzügyminiszteri 
és Modolea belügyminiszteri. vezér
igazgatók pedig Budapestre utaztak, 
hogy a TÉBE vezetőségével tovább 
folytassák a tárgyalásokat.

Értesülésünk szerint, a tárgyalások 
még folyamatban vannak, de a ro
mániai adósok és a budapesti pénz
intézetek között is számos tárgyalás 
folyik a jelzálogtartozások kifizeté
sére vonatkozólag. Tekintettel arra, 
hogy a tartozások a koronabeváltás 
arányában, 2:1 kulcs szerint fizeten
dők, a jelzálogos tartozások kiegyen
lítése az adósokra kedvezőnek mond
ható.

HÍREK
A szatmári Sfatul Negustoresc ak

ciót indít a boltbérek maximálása ér
dekében. A Sfatul Negustoresc szat
mári tagozatának választmánya leg
utóbbi ülésén rF boltbérek elviselhetet
len magasságát vitatta meg. Róth Ró
bert, a tagozat főtitkára rámutatott 
arra, hogy statisztikai adatokkal iga
zolhatóan Szatmáron a kereskdeelml 
forgalom hatodára csökkent, mig a 
boltbérek haladványszerüen emelked
tek. A főtitkár indítványára kimon
dotta a szatmári Sfatul választmánya, 
hogy országos akciót kezdeményez az 
üzlet helyiségek bérösszegének korlá
tozása érdekében.

Szabadon bocsátották az aradi 
Egyesült Bank Rt. letartóztatott 
igazgatóit. A temesvári tábla dönté
se alapján Karton Aladárt és'György 
Ignáeot, az aradi Egyesült Bank le
tartóztatásban volt igazgatóit szabad
lábra helyezték.

Műtrágyagyárat létesítenek Ara
don. Az aradi városi tanács nagyfon- 
tosságu terv megvalósításával foglal
kozik. Az úgynevezett Shene-esator- 
nák szenyvizének felhasználásával 
Arad határában műtrágyagyárat léte
sítenek. A Shene-esatornák a város 
határában öntik ki a szennyvizet, 
amelynek anyaga, szakértők szerint, 
kitünően felhasználható a műtrágya 
készítéséhez.

Árlejtési naptár. A nagyváradi 
városi tanács julius 5-én zárt aján
latokkal versenytárgyalást tart a 
nagyváradi Zemfirescu-ucca csa
tornázási munkálatainak vállalati 
utón való végrehajtására. Az ér< 
lejtés részletes feltételeit a nagy
váradi vizmü és csatornázási üzem 
igazgatósága (Városháza, 11. em. 
23. ajtó) kívánatra ismerteti. Julius 
2-án is árlejtést tart a nagyváradi 
városi tanács a loan Ciordaș-ucca 
csatornázási munkálatainak végre
hajtására. Az árlejtéseket a romá
niai számviteli törvény rendelke
zései szerint tartják meg.

A Gebrüder Fabritius Rt. köz* 
gyűlése. A nagyszebeni Fabritius 
Testvérek Rt., amely különböző 
műszaki cikkek gyártásával foglal
kozik, május 14-én tartja meg har
madik évi rendes közgyűlését, ame
lyen bemutatják az 1927. évi mér
leget, határoznak a tiszta nyereség 
felosztásáról és megválasztják a 
felügy elöbizotságot.
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Az Aradi Butorkészitő Iparo
sok Szövetségének közgyűlése

-V, Aradi Butorkészitő Iparosok 
Szövetsége a tagok nagy érdeklődése 
mellett tartotta meg közgyűlését, me- 
Iven Sági Henrik, a Fonóiéra bizto- 
-itóintézet vezértitkára elnökölt.

A különböző jelentések és a költ- 
séz-vetés letárgyalása után a régi ve- 
zetőséget újólag megválasztották, mig 
aj igazgatósági tagokul Pacurariu 
Brutus aradi kereskedelmi és iparka
marai főtitkárt, Bene C. Emilt, Ken- 
deressy Károlyt, Müller Henriket és 
tbemein Józsefet választották meg. 
A felügyelőbizottság uj tagja Dugán 
Lajos lett.

Publicațiune
Sepublieă spre cunoștință generală, 

că în ziua de 5 Iunie 1928, în loca
lul Casei Pădurilor din București și 
Direcțiunea silvică din Arad se va 
vinde prin licitație publică cu oferte 
închise următoarele: 22130 arbori din
tre cari 14191 de esență gârniță și 
7939 de cer, cari urmează a se ex
ploata de pe suprafața de 67 Ha 
prin tăere de insemânțare din pădu
rea Sfatului Lipova Ocolul Silvie 
Lipova jud. Timiș.

Vânzarea se va face conform Re
gulamentului de lieitațiuni și cu apli
carea condițiunilor generale pentru 
exploatarea pădurilor Statului pu
blicate în Monitora Oficial No. 106 
din 12 Aug. 1912, cum și cu condi- 
țiunile speciale de care amatorii pot 
lua cunoștință dela Casa Pădurilor 
din București și Direcția IX Silvică 
Arad și Ocolul Silvie Lipova.

Estimațiunea din oficiu este de lei 
906.630.
.Garanția provizorie este de lei 

136.000.
Supraoferte nu se primesc.

Direcțiunea IX-a Regio
nală Silvică Arad.

Publicațiune
Se publică spre cunoștință generală, 

că în ziua de 5 Iunie 1928, ora 10 
în localul Casei Pădurilor din Bucu
rești și Direcțiunei Silvice din Arad 
se va ținea licitație publică cu oferte 
închise pentru vânzarea a 17084 ar
bori dintre eari 4550 de esența go
run, 6125 cer, 6609 fag și carpin ce 
uremează a se exploata de pe supra
fața de 85 Ha 74 arii din pădurea 
Povergina Ocolul silvie Făget, jude
țul Severin.

Vânzarea se va face conform Re
gulamentului de lieitațiuni și cu apli
carea condițiunilor generale pentru 
exploatarea pădurilor Statului pu
blicate în Monitora Oficial No. 106 
din 12 Aug. 1912, cum și cu condi- 
țiunile speciale de care amatorii pot 
lua cunoștință dela Casa Pădurilor 
din București și Direcția IX Silvică 
Arad și Ocolul Silvic Făget.

Estimațiunea din oficiu este de lei 
1.955.Ó00.

Garanța provizorie este de lei 
293.000.

Supraoferte nu se primesc.
Direcțiunea IX-a Regio

nală Silvică Arad.
i

Olvassa a

Keleti Ujság-ot

Ardealul Economic
Erdélyi Közgazdaság

hirdetési árai:
Cimlapon cm2-ként Lei 20'—
Szöveg között cm2-

ként — — Lei 15'—
Többi hirdetési ol

dalon — — Lei 10'—
Egy garmond sor Lei 80‘—

„HnKOMBB" ZB/3Z lóci’íis tractor
petróleumüzemmel, három vasú ekével végez mély szántást ;; 
Á legolcsóbb, leggazdaságosabb és legbiztosabb üzem !!! ! I

■í B 0 s h mágnesgyujtás
Előnyös fizelési feltételek. Vezérképviselet és állandó raktár-

। „IHDUSTHIfl
$ Táviratom

II

Táviratcím:

Kereskedelmi és Ipari Rt. Timi
șoara, Strada I. C. Brátianu 3. 

TELEFON: 9—14.

Prima Fabrică de Electricitate Română S. A.
Első Romániai Elektromosgyár Rt.

Cinj-Kolozsvár, III., Strada Călugărițelor No. 1.
(Apáca-utca, Erzsébet-íürdö.)

Direcțiunea XIII. R- gională silvică 
Sighetul-h'armației

No 4289
Publicațiune

Se publică spre generală cunoștin
ță, că în ziua de ,6 Mai 1928 ora 11 
în localul Direcțiunei KIII Silvice din 
Sighet și Ocolul Silvic Dobrești se va 
vinde prin licitație publică, prin ofer
te închise și în bloc următoarele:

684 steri și 810 grămezi crăci si
tuate în pădurea Codrul Cămărei Se
ria I Ocolul Silvic Dobrești.

Vânzarea se va face conform Regu
lamentului de lieitațiuni și cu apli
carea condițiunilor generale pentru 
exploatarea pădurilor Statului pu- 
blieate în Monitora Oficial No. 106 
din 12 August 1912, cum și eu eon- 
dițiunile speciale de eare amatorii pot 
lua cunoștință dela Direcțiunea XIII 
Silvică dis Sighet și Ocolul Silvic 
Dobrești.

Estimațiunea din oficiu este de lei 
70.650 plătibilă în trei rate.

Garanția provizorie este de lei 
15.000

Supraoferte nu se primesc.

Industria Textilă 
Arădană Soc. A.

Telefon: 
7-58-

Cea mai mare fabrică 
de Textile din Ardeal
Erdély legnagyobb 
textilgyára Arad.

Telefon: « 
7-58.

Aradi Textilgyár 
Részvénytársaság

1
8 Bbszolüt perfekt mÉPlepkőpss á

könyvelő, elsőrendű szervező erő, hosz- 
szas bank, ipar és kereskedelmi vállalati 
gyakorlattal, román, magyar, német nyelv
tudással 1928. év folyamán elhelyezke
dést keres Qelenleg egy leépítés alatt álló 
favállalat főkönyvelője). Megkereséseket 
,,PERFEKT“ jeligére a kiadóba kérek.

3

Saját gyártmányú szerelési és 
magasfeszültségű anyagok. Mű

szere1* : Ilartmann & Braun.
Szénkefék: St'ichsisclie Pina- 

mobürstenfabrik. Motorok'-
B a y e r i s c h e Motorenwerke

Adr. Telegr.: RELAIS. - Sürgönyeim: RELAIS

gvrS)

Kolozsvári Takarékpénzt 
ásHitelbankRászvénytárs
C8u;, Piața Unirii (Mátyás király-lón) 7. 
Finl/íai* Ués, Blcsőszentmárton, Gyulafehérvár, 
rlUKJdl- Marosvásárhely és Nagyváradon. —

Saját tőkéi 85 millió lej
vasút
mellett

Minden bankügy 
letet legelő
nyösebben 
végez.

Engedélyezett 
de v i z aliely.

Betéteket 
elfogjad!!
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Cu această marcă este prevăzut 
fiecare obiect de argint și lux fa

bricat în fabrica

„TACÂMUL4
♦oOOOoo

Fineții de 800!
Fabricațiile «e pot procura în prăvăliile de 
bijuterii mal bune. Numai pentru revânzfitorl. 
„TacÂmnl** fabii.’ă de argintării. Cluj, 
Str. N« lorga N'. 11/A. — Telefon 4—82. 

Adresa telegrafică: ,,Tacâmul'*.

im iLiuuLii uniri

CASA NOASTRA
SOCIETATE ANONIMA PENTRU BANCĂ, COMERȚ ȘI INDUSTRIE

Capital și Kezem
Cei V9.9OO.OOO

1

Sediul Soeîal: Satu-Ware

Olvassa a

hiwl-t
Sucursale:

BAIA-MARE, CĂREI, SIGHET și VALEA LUI MIHAI.

Af iliațiuni:
„UNIO“, Fabrica de vagoane S. A. SATU-MARE. 
Soc. Anonimă Pentru Importul de Fierărie, Satu-Mare.
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MlegUaivo!
Magán- vagy üzleti ügyekbeni utazások alkalmával

Umlapesten
a legkellemesebb otthont nyújtja a legelőnyö
sebb, feltételek mellett a keleti pályaudvar ér
kezési oldalával szemben lévő

Granfl Hotel park Nagyszállóba
BUDAPEST, VIII., Baross-tér 10. szám, mert

20% engedményt kap •
mint ezen lap előfizetője olcsó szoba árainkból,

10% engedményt kap
olcsó éttermi árainkból. (Kitűnő házi konyha).

5 pengőt megtakarít
aulótaxi költséget, mert gyalog átjöhet 
egy perc alatt a pályaudvarról.

Nálunk otthon érzi magát!
Elsőrendű kiszolgálás, szigorúan családi jelleg.

Saját érdeke,
ezen előnyök folytán, hogy okvetlenül nálunk száll
jon meg. Előzetes szobamegrendelés ajánlatos 1

A fatermelés
A faipar
A fakereskedelem
minden fázisáról pontosan és 
részletesen számol be a

Producerea lemnului 
Industria lemnului 
Comerțul lemnului
Despre toate fazele pieței .Vă 
informează precis și la timp

I
vi’i» 
ti

i

Ói

.WIjZZEITUITO44
singura revistă forestieră bilunară 
din Ardeal care apare in româ
nește, nem[este și ungurește. 
Toate evenimentele forestiere in
terne și externe, situația pieței, 
articole scrise de cei mai de 
seamă specialiști, informajiuni 

etc». etc.
Revista fiind răspândită, rezul

tatul anunțurilor este sigur.
Redacția și administrația :

Erdély egyetlen román, német 
és magyar nyékén kéthetenként 
megjelenő szaklapja. A külföld 
és belföld összes szakmai ese
ményeiről. piaci helyzetéről és 
friss, szakemberek által irt cik
kekben és riportokban tájékoz-

tatja olvasó táborát.
A lap elterjedtsége biztosítja 

hirdetések eredményét.
Szerkesztőség és kiadóhivatal

a

Cluj, Str. Minerva 7. Telefon: 4--44
1

| •.„„TRANSSYLVANIA"»*
g Soc. Anonimă. Bank Rt. Aktiengesellschaft.

Centrala — Központ — Zentrale :
® CLUJ—KOLOZSVÁR.

lifiezőgazdasági Oank

és Takarékpénztár Rt
Alapittatott: 1872-ben. Alaptőke: 22 millió lei.
Sucursale—Fiókintézetek: Alba-Iulia—Gyulafehérvár, Ditráu— 
Ditró, Gheorgheni — Gyergyószentmiklós, Mercuria-Ciuc—Csíkszereda, 
Sănmartin-Ciuc—Csikszentmártqn, Târgul-Secuesc—Kézdivásárhely,
Turda—Torda, Uioara—Marosujvár. :—: Expozituri—Kiren-
deltségek: Cámpia-Turzii—Aranyosgyéres, Ozun—Uzon, Toplija- 

Română—Maroshéviz.

Cluj—Kolozsvár, Piața Unirii Vo. 9. g
Fiókintézet: Dej-Dés, Jibou-Zsibó, Beclean-Bethlen

Elfogad: BETÉTEKET. Leszámítol: VÁLTÓKAT.
Saját tőkéi

Ej Átutalásokat és meghitelezéseket az ország bár- 
a mely piacára gyorsan teljesít!
® Vezérképvi- Általános Biztositó
I seletétbirja Részvénytárs.- nak
9 TeÎeg^Tw'AÎ^^

Minden bankügyletet legelőnyösebben vé
gez. — Engedélyezett devizahely. — Át
utalás a bel- és külföld bármely piacára.

Tipărit la Institut de Arie Grafice Editura de Ziare S. A. Cluj. Cenzurat: Suciu


